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ش��یوع ویروس کرونا، جه��ان را با وضعیت عجیبی روبه رو کرده اس��ت، 
همه گیری این ویروس اقتصاد جهانی و فعالیت صنایع را مختل کرده است. 
در ماه ه��ای اخیر تولید و مصرف آلومینی��وم تحت تاثیر همه گیری ویروس 
کرونا قرار گرفته اس��ت. تاجایی که با نگاه��ی به روند قیمت گذاری این فلز 
در بورس فلزات لندن، آینده روشنی را در کوتاه مدت و میان مدت برای آن 
نمی توان متصور شد. صنعت خودروسازی را باید یکی از اصلی ترین صنایع 

مصرف کننده فلز آلومینیوم دانست...

 تولیدکنندگان آلومینیوم 
در معرض خطر

گزارش
الزام شرط اهلیت برای متقاضیان بهره برداری از معادن  بررسی شد

چندی پیش معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت بر این موضوع که اهلیت متقاضیان، ملاک اصلی این وزارتخانه 

در صدور پروانه های معدنی است،  تاکید کرد. 

ای��ن اهلیت ش��امل توانمن��دی مالی، فن��ی و تخصص��ی، اقتصادی و 
اجتماعی اس��ت. داریوش اس��ماعیلی اع��لام کرد که فرآین��د واگذاری 
مع��ادن و واحده��ای صنعتی در برنام��ه جدید ای��ن وزارتخانه تغییرات 

چش��مگیری دارد،  طوری ک��ه به جای واگذاری اصل مع��دن یا صنعت، 
 مدیری��ت این واحدها با در نظر گرفتن اف��راد به بخش خصوصی واگذار 

می شود.

تیرخلاص به دلالان معدن
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برآیند اکتشاف در کشور متاسفانه مناسب نیست، زیرا این 
بخش سیاست گذاری ثابت نداشته و هم اکنون نیز نیازمند 
همگرایی در اتخاذ سیاست ها و افزایش بازدهی است، این 

موضوع به عمر 4ساله یک دولت محدود نمی شود

اخبار
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اخبار

طراحی مدل توسعه معادن و 
صنایع معدنی در استان های 

کمتر توسعه یافته

معاون ط��رح و برنامه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت گفت: طراحی مدلی برای توسعه معادن 
و صنایع معدنی در ش��هرهای کمتر توسعه یافته 
۱۲اس��تان را با کمک س��ازمان های توس��عه ای 

وزارتخانه دنبال می کنیم.
ب��ه گزارش ش��اتا، س��عید زرندی در جلس��ه 
در  س��رمایه گذاری  اولویت بن��دی  بررس��ی 
کمت��ر  مناط��ق  معدن��ی  صنای��ع  و  مع��ادن 
برخ��وردار )مح��روم( گف��ت: برای  ۱۲اس��تان 
که ج��زو مناطق کمتر توس��عه یافته به ش��مار 
 می روند، س��ند توس��عه صنعتی و معدنی آماده 

کرده ایم.
وی افزود: در این سند 6محور لحاظ شده که 
یکی از مهم ترین آنها موضوع اکتش��اف و توسعه 
مع��ادن و صنای��ع معدنی و فعال س��ازی معادن 

است.
زرن��دی تصریح ک��رد: یک��ی از ظرفیت های 
خوبی که در این اس��تان ها به ص��ورت ویژه در 
ح��ال پیگی��ری اس��ت، شناس��ایی فرصت های 
س��رمایه گذاری در مع��ادن و صنای��ع معدنی و 
فعال س��ازی معادن راکد و احیای آن می باش��د 
 که ب��ه عن��وان ی��ک اولوی��ت در دس��تور کار 

قرار دارد.
معاون ط��رح و برنام��ه وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت تاکی��د کرد: این س��ند، ب��ا توجه به 
ظرفیت ه��ا، توانمندی ه��ا و ش��رایط خاص هر 
اس��تان و با همکاری س��ازمان های توسعه ای و 

مدیران استان ها اجرایی می شود.
زرن��دی تصری��ح ک��رد: ای��ن اس��ناد فص��ل 
مش��ترک اقدامات وزارتخانه و استان های کمتر 
توس��عه یافته می باش��د ک��ه به ج��ای اقدامات 
پراکنده و یا اقدامات سلیقه ای، بتوان به صورت 
هدف من��د برای این مناطق توس��عه را پیگیری 

کرد.

رئیس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت استان سیستان و 

بلوچستان منصوب شد
در حکمی از س��وی حس��ین مدرس خیابانی 
»سرپرس��ت وزارت صنعت، مع��دن و تجارت« 
داود ش��هرکی به عنوان رئیس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت اس��تان سیس��تان و بلوچستان 

منصوب شد.
به گزارش ش��اتا، حس��ین مدرس خیابانی در 
این حک��م آورده اس��ت: انتظار دارد بر اس��اس 
وظایف و تکالیف ابلاغی، نس��بت به برنامه ریزی 
و طراحی شیوه های روز آمد، بهره گیری از توان 
علمی و تخصصی نیروی انس��انی و س��اماندهی 
امکان��ات و ظرفیت های موجود، در زمینه تحقق 

اهداف سازمانی اقدام کنید. 
وی ایج��اد تح��رک و پویای��ی در نهاده��ای 
صنعت��ی، معدنی و تجاری از طریق ارتقاء دانش 
فنی، تعامل و همکاری مناس��ب با تش��کل های 
تخصص��ی غیر دولت��ی و مردم نهاد، شناس��ایی 
و س��اماندهی واحده��ا و طرح ه��ای صنعت��ی، 
معدنی و تجاری منطقه، ارتقاء نظام مهندس��ی 
صنعت��ی و معدن برای تولید ص��ادرات محور با 
 هدف افزایش ت��وان ارز آوری را مورد تاکید قرار 

داده است. 
سرپرس��ت وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت 
تصریح ک��رده اس��ت: بدیهی اس��ت هماهنگی 
و تعامل مناس��ب ب��ا دس��تگاه های حاکمیتی و 
اجرایی، هماهنگ س��ازی و تقویت تش��کل های 
تخصصی غیردولت��ی، بهره گیری از ظرفیت ها و 
نظارت موثر بر فعالیت های اقتصادی، دس��تیابی 
به اهداف تعیین ش��ده را بی��ش از پیش محقق 

خواهد ساخت. 
مدرس خیابانی ابراز امیدواری کرده است که 
ب��ا تکیه بر اصول قانون م��داری، اعتدال گرایی و 
منش��ور اخلاق��ی ضم��ن رعایت کام��ل قوانین 
و مق��ررات و با برنامه ری��زی و نظارت صحیح و 
اتخاذ تصمیم اصولی و به هنگام، در جهت ایفای 

وظایف اقدام کنید.

مدیر آموزش، پژوهش و فناوری ایمیدرو گفت: این س��ازمان، آموزش های 
هدفمند را برای توسعه معادن کشور به ویژه معادن کوچک به اجرا گذاشته 

است.
 ب��ه گزارش روابط عمومی ایمیدرو ، غلامرضا ملاطاهری اظهار کرد: موضوع 
آم��وزش و درنتیجه افزای��ش بهره وری در آنها، یک نی��از ضروری در معادن 
کوچک مقیاس اس��ت ک��ه می تواند کمک موثری در ت��داوم تولید و کاهش 

قیمت تمام شده این معادن داشته باشد.
وی ادام��ه داد: ایمیدرو با هماهنگی س��ازمان های صنعت، معدن و تجارت 
اس��تان ها و س��ازمان نظام مهندس��ی معدن، دوره های آموزشی مورد نظر را 

احصا و از ۱۱ آذر ۹۸ در استان های مختلف به اجرا گذاشته است.
تداوم�برگزاری�دوره�های�آموزشی��

مدیر آموزش، پژوهش و فناوری ایمیدرو با اش��اره به گزارش آموزش های 
انجام ش��ده از س��وی ایمی��درو برای مع��ادن گفت: از ۵۰۴س��اعت آموزش 
پیش بینی ش��ده برای تربیت تکنسین معدن، ۳6۰س��اعت برگزار شد اما به 
دلیل کرونا متوقف شد که از ابتدای ماه تیر، با رعایت پروتکل های بهداشتی، 
کلاس ه��ای باقی مانده برگ��زار ش��ود. وی ادامه داد: براس��اس برنامه ریزی 
انجام ش��ده، برگزاری 6۰۰دوره آموزش در س��طوح کارگری، کارشناس��ی، 
معادن زغال س��نگ زیرزمینی و رانندگان، پیش بینی ش��د که به علت شیوع 
بیماری کرونا و تعطیلی کلاس ها، تاکنون ۴۰۰دوره برگزار و مقرر شد از اول 

تیر۲۰۰دوره باقی  مانده، با رعایت پروتکل های بهداشتی برگزار شود.
فراهم�س�ازی�زیرس�اخت�های�فن�ی�و�مال�ی�ب�رای�ایج�اد���

فرآوری
ملاطاهری با اش��اره به ضرورت فرآوری مواد معدنی پس از اس��تخراج در 
مع��ادن کوچک مقیاس، تصریح کرد: با فرآوری م��واد معدنی در این معادن 
و درنتیج��ه، ایجاد ارزش اف��زوده در مواد خام، درآمد حاص��ل از فروش این 
مع��ادن افزایش یافته و فعالیت اقتصادی آنها رونق می گیرد. وی افزود: یکی 
از راهکاره��ای موثر برای این موضوع، اس��تفاده از واحدهای فرآوری کوچک 
مقیاس یا واحدهای س��یار فرآوری اس��ت. در این زمینه نیز مرکز تحقیقات 
فرآوری مواد معدنی ایران و صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی، 
زیرس��اخت های فنی و مالی لازم برای به کارگی��ری این واحدها را در معادن 

فراهم کرده اند.

نایب  رئیس ش��ورای اس��لامی کار ش��رکت هپکو با 
بی��ان اینکه شس��تا توانایی راه اندازی و توس��عه هپکو 
را ن��دارد گفت: با توجه به ش��رکت های تابعه ش��رکت 
سرمایه گذاری تامین اجتماعی در حوزه های داروسازی، 
س��یمان و...، به درس��تی می ت��وان تش��خیص داد که 
مجموعه شس��تا هیچ گونه ارتباط تخصصی با مجموعه 

ماشین آلات راهسازی ندارد.
ب��ه گزارش ف��ارس، موضوع واگذاری ش��رکت هپکو 
یکی از مسائل جدی در استان مرکزی بوده که نیازمند 
تصمیم گیری درست و قاطع از سوی مسئولان مربوط 

است.
ابوالفضل رنجبر درباره واگذاری شرکت هپکو، اظهار 
ک��رد: جامع��ه کارگری توان تش��خیص و اظهار نظر در 
مورد واگذاری را نداش��ته اما نس��بت ب��ه این موضوع 

خوش بین نیست.
وی بی��ان ک��رد: ش��واهد و قرائن نش��ان دهنده این 
موضوع بوده که هپکو ب��ه جای طلب تامین اجتماعی 

از دولت به شستا واگذار خواهد شد.
 نائب رئیس ش��ورای اسلامی کار شرکت هپکو عنوان 
کرد: شس��تا توانایی راه اندازی و توسعه هپکو را نداشته 
و به همین س��بب ش��رکت از س��وی ایمیدرو مدیریت 

می شود.
رنجبر افزود: هنگامی که مالکیت ش��رکت با شستا و 
مدیریت با ایمیدرو باشد، قطعا مشکلاتی در پی خواهد 
داش��ت که باید تصمیمات اساسی در این زمینه اتخاذ 

شود.
وی خاطرنش��ان کرد: تامین اجتماعی یکسان سازی 
حقوق بازنشستگان را مدنظر داشته و هپکو نیز به  جای 
۵ه��زار میلیارد تومان طلب از دولت به شس��تا واگذار 
شود، مس��لما تامین اجتماعی تنها در پی وصول طلب 

خود بوده و به دنبال تولید و توسعه شرکت نیست.

 نائ��ب رئیس ش��ورای اس��لامی کار ش��رکت هپکو 
خاطرنش��ان ک��رد: از مس��ئولان اس��تانی و کش��وری 
درخواس��ت داریم با نظ��ر کارشناس��ان و متخصصان 
تصمیم گیری کنند این در حالی بوده که تمام جلسات 
واگ��ذاری هپکو بدون حضور اعضای ش��ورای ش��رکت 

برگزار شده است.
رنجبر با بیان اینکه واگذاری نادرست هپکو به صنعت 
استان ضربه می زند، گفت: علاوه بر ۵ هزار میلیارد تومان 
طلب تامین اجتماعی، هپکو ۱۰۰۰ میلیارد تومان نیز به 
دولت و بانک ها بدهی دارد که باید تصمیمات اساس��ی 

در این زمینه گرفته شود.
وی ادام��ه داد: ب��ا توجه به اهلی��ت فنی و تخصصی 
ای��درو و ایمیدرو در مجموع��ه وزارت صنعت ، معدن و 
تجارت، بهترین گزینه ها و راهکارها برای احیاء شرکت 
هپکو واگذاری س��هام به یکی از این سازمان ها بود، اما 
با توجه به غیرمتخصص بودن هلدینگ سرمایه گذاری 
تامی��ن اجتماعی در زمینه ماش��ین آلات راهس��ازی و 
معدن��ی، عملا این تصمیم حرکت در زمینه خواس��ت 
اصلی سهامدارن خلع ید شده است و نتیجه قطعی آن 
حرکت به س��مت فروش اموال و دارایی های شرکت و 

ورشکستگی و تعطیلی هپکو خواهد بود.
نایب  رئیس شورای اس��لامی کار شرکت هپکو بیان 
کرد: با توجه به شرکت های تابعه شرکت سرمایه گذاری 

تامی��ن اجتماعی در حوزه های داروس��ازی، س��یمان، 
نفت و پتروش��یمی، مخابراتی و...، به درس��تی می توان 
تش��خیص داد که مجموعه شس��تا هیچ گون��ه ارتباط 

تخصصی با مجموعه ماشین آلات راهسازی ندارد.
رنجب��ر تصریح ک��رد: حالا اگ��ر قرار بود ب��ه خاطر 
بدهی های دولت، س��هام ش��رکت هپکو، تهاتر می شد، 
ای کاش سهام شرکت را با طلب وزارت دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مس��لح، تهاتر می کردند، چراکه ماهیت برخی 
از ماشین آلات سنگین ساخت هپکو، عملا کاربردهای 
دفاعی و نظامی دارند و به نظر می رس��د، مجموعه های 
نظامی کش��ور، اهلیت تخصصی بیش��تری ب��رای اداره 

شرکت هپکو را داشته باشند
وی تاکی��د ک��رد: نکته مهم و قابل توج��ه دیگر این 
اس��ت که مطابق صورتجلس��ات و مصوبات اخیر هیات 
دولت، مقرر شده اس��ت که تمامی شرکت های وابسته 
به س��ازمان تامین اجتماعی، به بخش خصوصی واگذار 
ش��وند، ح��ال واگذاری س��هام ش��رکت هپک��و آن هم 
به صورت یک شبه و بدون تحلیل و بررسی کارشناسی، 
در سال جهش تولید، می تواند به نتیجه ای به جز فروش 

اموال و دارایی های شرکت منتهی شود؟
نایب رئیس ش��ورای اسلامی کار شرکت هپکو با بیان 
اینکه با کدام منطق و کدام استدلال، می توان، مالکیت 
و مدیریت یک شرکت را از هم تفکیک کرد و آیا مالک 
ی��ک ش��رکت، اختیار ای��ن را ندارد ک��ه مدیریت یک 

شرکت را تغییر دهد؟
اف��زود: به نظر می رس��د ک��ه این اق��دام، عملا برای 
فراری دادن س��هامدارن خلع ید ش��ده و مدیرانشان از 
پاسخ گویی به دستگاه های نظارتی و قضایی انجام شده 
باشد تا بتوانند عملا از تیررس حسابرسی ویژه نهادهای 
نظارتی خارج شوند و کسی نتواند، تکلیف سرمایه های 

خارج شده از شرکت را مشخص کند.

�آموزش�هدفمند�ایمیدرو�
برای�توسعه�معادن�کوچک

نایب�رئیس�شورای�اسلامی�کار�شرکت�هپکو:

شستا�توانایی�راه�اندازی�و�توسعه�هپکو�را�ندارد

 گروه معدن: 
کش��ور ایران ب��ه عنوان یکی از خاس��تگاه های 
مناب��ع غنی معدن��ی در ابع��اد مختل��ف همواره 
مطرح بوده اس��ت اما هم اکن��ون صنایع از کمبود 
ای��ن منابع خ��دادادی رنج می برن��د. این معضل 
بزرگ در ذوب آهن اصفهان به عنوان شناس��نامه 
صنعت کش��ور توانایی تولید ب��ا ظرفیت کامل را 
از این کارخانه سلب کرده است. در همین زمینه 
گفت وگ��وی فارس ب��ا علیرضا ش��هیدی، رئیس 
سازمان زمین شناس��ی و اکتشافات  معدنی کشور 
درباره علت این معضل بزرگ و چالش های ایجاد 

شده به شرح زیراست: 
ریش�ه کمب�ود م�واد اولی�ه در صنای�ع  �

چیست؟
صنع��ت آلومینیوم برای تامین مواد اولیه اش به 
بوکس��یت، مس نیاز به اجرای طرح های توسعه و 
فولاد به سنگ آهن نیاز دارد. این یک امری طبیعی 
اس��ت ک��ه باید از قبل اندیش��ه و سیاس��ت هایی 
برنامه ریزی و اجرا می ش��د تا مش��کلات امروزی 
را ش��اهد نباش��یم. چالش های امروزی ناش��ی از 
این اس��ت ک��ه اکتش��افات ما در س��ال های قبل 
بازدهی مناسبی نداشت و این هم از جانب بخش 
دولتی ه��م از جانب بخش خصوص��ی قابل بیان 
اس��ت. برآیند اکتشاف در کشور متاسفانه مناسب 
نیس��ت، زی��را این بخ��ش سیاس��ت گذاری ثابت 
نداشته و هم اکنون نیز نیازمند همگرایی در اتخاذ 
سیاس��ت ها و افزایش بازدهی اس��ت، این موضوع 
ب��ه عمر ۴س��اله یک دول��ت محدود نمی ش��ود، 
باید اس��تراتژی بخش معدن در حوزه اکتش��اف، 
اس��تخراج، بهره برداری و فرآوری م��ورد بازبینی 
ق��رار گیرد و مس��ئولیت هرک��دام از این مراحل 
برای سیاس��ت گذار، مسئول اجرا و ناظر مشخص 
ش��ود. اعتقاد ما بر این اس��ت که اکتشافات انجام 
ش��ده، در طول همدیگ��ر و تکمیل کننده نبودند 
یعن��ی دوباره کاری، صرف هزینه در مراحل اولیه 
و نه تکمیلی را ش��اهد بودی��م. در واقع مرتبا دور 
و تسلس��ل اکتشافی داش��تیم و تا به حال مراحل 
اکتشاف را با یک روش آزمون و خطا پیش رفتیم. 
این موضوع در چرخه اکتشاف سبب شده صنایع 
مختلف ازجمله فولاد با مشکل جدی تامین مواد 

اولیه روبه رو شوند. 
راهکار حل این مشکل چیست؟ �

ب��ا توج��ه ب��ه اس��ناد ب��الا دس��تی وظیف��ه 
سیاس��ت گذاری و نظارت بر اکتش��افات کش��ور 
ب��ه ص��ورت قانونی به س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتش��افات معدنی کشور سپرده ش��ده اما ابزار و 
ق��درت آن نیز بای��د در اختیار این س��ازمان قرار 
گیرد. ما هیچ موقع نمی توانیم این ادعا را داش��ته 
باش��یم که اجرا صرفا باید از س��وی این سازمان 
انجام ش��ود ، زیرا ملزومات بس��یاری نیاز دارد. اما 
زمانی که سیاس��ت گذاری برنامه های اکتشافی در 
کش��ور به دلیل جلوگی��ری از دوباره کاری، صرف 
هزینه های دوب��اره و افزایش بازدهی اکتش��افی، 
بای��د به ص��ورت متمرکز در دولت انجام ش��ود تا 
در نهایت بازدهی اکتشافات ارتقا یافته و در طول 

همدیگر اجرا ش��وند. بهتر اس��ت ام��ور مربوط به 
سیاس��تگذاری و نظارت بر روند اکتش��اف بخش 

دولتی و خصوصی در این سازمان انجام گیرد.
طولانی ش�دن زم�ان تبدیل کانس�ار به  �

معدن چه تاثی�ری بر تهیه مواد اولیه صنایع 
داشته است؟

از ابتدای ش��کل گیری اکتش��اف م��واد معدنی 
تا زمانی که به بهره برداری برس��ند متوس��ط بین 
۱۰ت��ا ۱۵ س��ال زمان براس��اس اس��تانداردهای 
جهانی نیاز اس��ت ولی در کشور ما متوسط زمان 
تبدیل کانس��ار به معدن بالای ۲۵سال است. یک 
س��ری کانس��ارها و معادن حتی به 6۰تا ۸۰سال 
نیز می رسند ولی هنوز به بهره برداری نرسیدند و 
این نش��ان دهنده این مطلب است که دوباره کاری 
و صرف هزینه های غیراقتصادی انجام می ش��ود. 
در بخش های��ی از پیش��گامان و از اطلاع��ات آنها 
استفاده نکردیم، بنابراین مشکلات فعلی در کشور 
ب��ه وجود آم��ده و صنایع معدن��ی را درگیر کرده 
اس��ت. اولویت اصلی سازمان را در امسال با توجه 
به دغدغه های صنایع، تامین مواد اولیه مورد نیاز 
آنها قرار دادیم. در مرحله اول پویش س��نگ آهن 
را آغ��از کردی��م و از طریق طرح های آمایش��ی و 
اکتش��اف س��نگ آهن در کشور، متناس��ب با نیاز 
صنایعی که به ما مراجعه می کنند، اعلام آمادگی 
می ش��ود تا در قالب تفاهمنامه ها و همکاری های 

دوجانبه اقدامات اساسی در این باره انجام گیرد.
تفاهمنام�ه ای که با ذوب آه�ن اصفهان  �

منعقد شده، چه ویژگی هایی دارد؟
ویژگی آن این اس��ت که پروژه ه��ای مرتبط با 
س��نگ آهن شناسایی ش��ده و به صورت متمرکز 
بررس��ی می ش��وند. برای ذوب آه��ن اصفهان یک 
محدوده را به وس��عت ۲۳ه��زار کیلومترمربع به 
مدیران مجموعه پیشنهاد کردیم که بررسی شود. 
ما این محدوده را امیدبخش می دانیم و جای کار 
زیادی دارد. با توجه به ش��واهد زمین شناس��ی و 
کانه زای��ی که در ای��ن محدوده وج��ود دارد باید 
اکتش��اف با نگاه ویژه به ذخایر س��نگ آهن شکل 
بگیرد. بر اس��اس برنامه ای که در نظر گرفته شده 
پیش بینی می ش��ود در یک برنامه فش��رده، بین 
۱۲تا ۱۸ماه که البته امکان فشرده سازی زمان نیز 
وجود دارد بتوانیم ظرف مدت یک س��ال یا حتی 

کمتر به نتیجه برسیم. 
اگ��ر این هم��کاری موثر واقع ش��د در فازهای 
بعدی بحث آمایش س��نگ آهن را برای ذوب آهن 
اصفه��ان داری��م. پیش بین��ی می ش��ود خروجی 
قرارداد همکاری ما با ش��رکت ذوب آهن اصفهان 
به ۲فاز بینجامد: فاز اول؛ قرار بر این اس��ت که در 
این محدوده ۲۳هزار کیلومتر مربعی مناطقی که 
برای برداشت های ژئوفیزیک هوایی دارای اولویت 
هس��تند، به ش��رکت ذوب آهن معرفی کنیم. در 

قس��مت دوم؛ تکمیل چرخه اکتشاف مورد توجه 
قرار می گیرد.

در صنایع این نیازس�نجی به سنگ آهن  �
از چه طریقی سنجیده می شود ؟

 م��ا از ابتدای س��ال۹۹ که س��ال جهش تولید 
اس��ت ب��ا تکی��ه ب��ر فعالیت ه��ای قبل��ی که در 
س��ازمان انجام شده و توان متخصصان مان درباره 
اکتش��اف مواد معدنی، نقش��ه راه تدوین کردیم و 
ب��ه صورت خروجی ه��ای مختلفی در س��ال های 
گذشته انتش��ار دادیم.  بر این اس��اس شناسایی 
 مواد معدنی و خاس��تگاه آنها مورد بررس��ی قرار 

می گیرد. 
با این کار هدف اصلی سازمان که بحث کاهش 
ریسک و ورود بخش خصوصی به اکتشاف است را 
پیگیری کردیم. وقتی قرار است نیازسنجی اتفاق 
بیفت��د باید به مطالعات قبلی، به روز کردن آنها و 
همچنین س��فارش صنعتی که م��واد اولیه را نیاز 

دارد برگردیم.
ش�رکت های معدن�ی بیش�تر به س�مت  �

تکمیل زنجیره خودشان رفتند دیدگاه شما 
در این باره چیست؟

بحث��ی که در علم مدیریت و در کش��ورمان به 
صورت کلان پیگیری می ش��ود، بح��ث »آمایش 

سرزمین« است. 
یعنی چه کس��ی در کجا بهتر اس��ت چه کاری 
انج��ام دهد؟ و این بهتر بودن و نس��خه پیچیدن 
به ملزومات��ی نیاز دارد یعنی محی��ط جغرافیایی 
مناسبی داش��ته باشد، دسترس��ی به منابع آبی، 
زیرس��اخت حمل ونقل و... وجود داشته باشد و در 
حالت کلی نیاز کش��ور ب��ه آن صنایع باید به طور 
کامل سنجیده و مشخص شود و سپس به فازهای 

دیگر ورود کنیم.

آی�ا در ح�وزه پوی�ش س�نگ آهن مورد  �
دیگ�ری وج�ود دارد ک�ه بخواهی�د اش�اره 

بفرمایید؟
 پویش سنگ آهن اولویت اول سازمان زمین شناسی 
و اکتشافات معدنی کشور در سال جهش تولید است 
و بدین صورت اس��ت که ما تکمیل چرخه اکتشاف 
را دنب��ال می کنی��م و در نهایت پیش��نهاداتی در ۲ 
حوزه اکتشافات عمقی و تفصیلی به بنگاه اقتصادی 
درخواس��ت کننده می دهیم و سپس سایر فرآیندها 
پیگیری می شود. باید تکمیل چرخه اکتشاف عمقی 
و »سیاس��ت گذاری یکسان اکتش��اف در کشور« را 
داش��ته باش��یم تا بتوانیم از منابع معدنی به صورت 
بهینه در صنایع اس��تفاده کنیم. پیش بینی می شود 
که ذخیره های بزرگ معدنی در کش��ور وجود دارد 
و تنها راه رس��یدن به آن، اکتش��افات سیستماتیک 
و عمقی در قالب سیاس��ت گذاری واحد است. برای 
افزایش بازدهی و جلوگیری از دوباره کاری و تکمیل 
چرخه اکتش��اف همه بای��د در طول حرکت کنند و 
ن��ه در عرض.  ش��رکت ذوب آهن اصفه��ان به حق، 
نقش بسیار پررنگی در توسعه کشور و تحول صنایع 
معدنی داشته که همه به آن واقف هستند. به سهم 
خ��ودم از زحم��ات تک تک مدی��ران و متخصصین 
این ش��رکت مادر صنعتی تشکر و قدردانی می کنم 
و ای��ن اب��راز امیدواری را از طرف خودم و س��ازمان 
زمین شناسی و اکتش��افات معدنی کشور دارم که با 
توجه به ش��روع فصل همکاری جدید با این شرکت 
انش��اا... بتوانیم در آین��ده نزدیک تحولات خوبی را 
رقم بزنیم و در حوزه کش��ف ذخایر جدید معدنی و 
تامین مواد اولیه مورد نیاز این ش��رکت نقش آفرین 
باش��یم و روزی را ببینیم ک��ه این کارخانه عظیم از 
تم��ام ظرفیت های خودش بتوان��د به صورت بهینه 
استفاده کند و شاهد شکوفایی فعالیت هایش باشیم.

تکمیل چرخه اکتشاف با سیاست گذاری واحد حیاتی است
رئیس�سازمان�زمین�شناسی�و�اکتشافات��معدنی�کشور:
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خبر

عزم توسعه معادن و فلزات در توسعه زیرساخت های اکتشاف 

تولید گندله خام توسط گهرزمین تا پایان ماه جاری

مدیرعامل سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات از اقدامات 
و برنامه ه��ای خ��ود در حوزه ان��رژی، اکتش��اف، حمل ونقل، 

کاتالیست و تامین مواد اولیه فولاد کردستان خبرداد.
به گزارش روابط عمومی ش��رکت س��رمایه گذاری توس��عه 
معادن و فلزات، یونس الستی درباره برنامه های این هلدینگ 
گفت: در مجموعه توس��عه معادن و فل��زات کارهای خوبی از 
قبل آغاز ش��ده و ان شاءالله در دوره جدید نسبت به توسعه و 
تسریع آنها اقدام خواهیم کرد. از جمله این کارها ورود هلدینگ 
به سرمایه گذاری در حوزه انرژی بوده است. این امر از یک سو 
با هدف تامین نیازهای ش��رکت های گروه در حوزه انرژی به 
عنوان یک اولویت مهم و از سوی دیگر با نگاه انجام مسئولیت 
اجتماع��ی هلدینگ و کمک به دولت در تأمین زیرس��اختها 
انجام شده است. بر اساس سیاست های جدید دولت و وزارت 
نیرو، شرکت هایی که بیش از ۵ مگاوات مصرف برق دارند باید 
یا خود رأسا به تاسیس نیروگاه اقدام کنند یا از تولید کنندگان 

برق گواهی ظرفیت خریداری کنند. 
مدیرعامل شرکت توس��عه معادن و فلزات همچنین گفت: 
درحال حاضر نیروگاه هایی که در قالب پویا انرژی تحت تملک 
مجموعه اس��ت و همین طور طرح های در دست اجرای آن از 
وضعیت خوبی برخوردار اس��ت. این مجموعه در آینده علاوه 
بر تولید برق، با اولویت تامین نیازهای ش��رکت های گروه در 
زمین��ه شیرین س��ازی آب، تصفیه فاض��لاب و نیز بخش گاز 

فعالی��ت خواهد ک��رد. وی از ورود قریب الوقوع ش��رکت های 
هلدین��گ پویا انرژی به بورس خب��ر داد و افزود: از مجموعه 
شرکت های این گروه ابتدا شرکت سامان که مالکیت نیروگاه 
سمنان را داراست وارد بورس می شود و به تدریج طی مراحل 
بعد سایر شرکت ها و نهایتا خود شرکت پویا انرژی وارد بورس 

خواهد شد.
مدیرعام��ل »ومعادن« همچنین اف��زود: برای فروش ۲۰۰ 
مگاوات برق با فولاد مبارکه مذاکره کرده ایم و بناست این امر 
در قالب انعقاد یک تفاهمنامه به س��رانجام برسد. در کنار آن، 
بنا داریم برای تامین برق مورد نیاز نس��بت به احداث نیروگاه 
با ظرفیت مناس��ب برای فولاد مبارکه اق��دام کنیم و این امر 
در ص��ورت توافق در قالب ق��رارداد B.O.T یا B.O.O قابل 

اجرا خواهد بود. 
 الستی با اشاره به شرایط فعلی کشور و به ویژه نارسایی های 
موج��ود در فروش نف��ت تاکید ک��رد: با وجود مش��کلات و 
محدودیت های فعلی در اقتصاد کش��ور ب��رای تحقق جهش 
تولید بدون تردید بهترین زمینه برای سرمایه گذاری در حوزه 
معدن اس��ت. اعتقاد دارم در معدن باید روی بحث اکتشافات 
به طور جدی س��رمایه گذاری ش��ود. کار خوب��ی در مجموعه 
شرکت های گروه با همراهی و حمایت ایمیدرو صورت پذیرفته 
که منجر به تشکیل شرکت پایا و انجام پروژه های ارزشمندی 
در حوزه اکتش��افات ش��ده اس��ت. ان ش��اءالله این حرکت را 

به ط��ور جدی دنبال خواهیم ک��رد و دنبال منابع و پهنه های 
 جدیدی برای توس��عه اکتشاف در مجموعه هلدینگ خواهیم 

بود.
وی همچنی��ن توس��عه زیرس��اخت حمل ونقل ب��رای مواد 
معدن��ی را نیز ازجمل��ه برنامه های مهم مجموعه دانس��ت و 
افزود: در این باره ش��رکت های گروه هلدینگ توس��عه معادن 
و فلزات در قالب ش��رکت همراه )جاده � ریل � دریا( درحال 
احداث بزرگ تری��ن پایانه تخصصی حمل ونقل مواد معدنی و 
فولاد در بندر ش��هید رجایی هستند که اختلافاتی در زمینه 
افزایش س��رمایه این شرکت بین سهامداران وجود داشت. بنا 
ش��ده تا گزارش ه��ای توجیهی و فنی لازم تهیه ش��ود و این 
احتمال وجود دارد که س��هم ۲ ش��رکت س��هامدار هریک به 
میزان ۱۶درصد را خریداری کنیم تا به این ترتیب سهام غالب 
شرکت همراه هم در اختیار توسعه معادن و فلزات قرار گیرد و 

بتوانیم اجرای این طرح را تسریع کنیم.
ب��ه گفت��ه وی، طرح مذکور ب��ا همکاری س��ازمان بنادر و 
دریان��وردی اجرا می ش��ود و ب��ه تازگی بخش عم��ده زمین 
مورد نیاز از س��وی س��ازمان مذکور در اختیار شرکت همراه 
ق��رار گرفته و ارزش س��رمایه گذاری مجموعه روی این طرح 
افزون ب��ر ۵هزار میلی��ارد تومان خواهد بود. الس��تی افزود: با 
اجرای این طرح علاوه بر اس��تقرار امکانات پیشرفته روز دنیا 
در حوزه حمل ونقل مواد معدنی و فولادی، قابلیت پهلوگیری 

کش��تی هایی با ظرفیت بیش از ۱۵۰هزار تن در اسکله پایانه 
مذکور امکان پذیر شده و با صرفه جویی در هزینه حمل ونقل، 
افزایش مزیت رقابتی در صادرات محصولات معدنی و فولادی 
را درپی خواهد داش��ت. مدیرعامل ش��رکت توسعه معادن و 
فلزات در مورد س��ایر اقدامات انجام شده اخیر گفت: در مدت 
کوتاه��ی که در خدمت این مجموعه ب��وده ام، کارهای خوبی 
هم در زمینه شرکت کاتالیس��ت ایرانیان انجام شد. جلساتی 
با مجموعه ملی مس برگزار ش��د و در حال مذاکره هستیم تا 
بخشی از کاتالیس��ت اسید سولفوریک مورد نیاز شرکت ملی 

مس را تامین کنیم. 
طی تمام س��ال هایی که ش��رکت کاتالیست فعالیت داشته 
تنه��ا ۳۰۰ ت��ن فروش داش��ته اند در حالی ک��ه ملی مس به 
تنهایی سالانه ۶۰۰ تا ۶۵۰ تن در این زمینه خرید و مصرف 

دارد. 
وی ادامه داد: همچنین از شرکت ملی مس برای مشارکت 
در تولی��د کاتالیس��ت دعوت بعم��ل آورده ای��م و در این باره 
گزارش های توجیهی فنی و مالی تهیه ش��ده و توس��ط آنان 
در حال بررس��ی اس��ت. برای راه اندازی خط تولید کاتالیست 
DIRR ه��م که مورد اس��تفاده صنایع فولادی اس��ت برای 
مش��ارکت با فولاد مبارکه در حال مذاکره هس��تیم. امیدوارم 
مجموع��ه این اقدام��ات موجب ایج��اد تح��ول در مجموعه 

کاتالیست ایرانیان شود.

مدیرعام��ل گهرزمین با تاکید به پیمانکار معدن برای کار و 
تلاش دوچندان همراه با برنامه ریزی برای خرید ماشین آلات 
معدنی جدید، افزایش ضریب دسترسی ناوگان موجود را یک 

اصل مهم دانست.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شرکت سنگ آهن 
گهرزمی��ن علی اکب��ر پوریانی عنوان کرد: ب��ا توجه به اهداف 
اس��تراتژیک شرکت برای توس��عه واحدهای مختلف تولیدی 
و ت��وان اش��تغالزایی در زمین��ه تحق��ق این امر، برداش��تن 
گام های جدی مدیران ارش��د ش��رکت ب��رای افزایش مجوز 
بهره برداری از مع��دن همراه با ایجاد س��اختارهای زیربنایی 

برای طرح های توس��عه ای معدن، امری لازم و ضروری است. 
وی با اش��اره به کس��ب رکوردهای قابل تقدیر در س��ال های 
گذش��ته افزود: این توانایی و ابتکار در مجموعه امور معدن و 
همچنین در ش��رکت گهرزمین وج��ود دارد، پس همه تلاش 
 مجموعه گهرزمین باید به سمت ابتکار و توانایی های موجود 

برود.
در ادامه، مدیر پروژه پیمان��کار بعد از ارائه خلاصه گزارش 
مدیرعام��ل جهاد نصر کرم��ان، در زمینه برنام��ه زمانبندی 
کارگاه آرمان گهر سیرجان برای تناژ باطله برداری و استخراج 
س��نگ آهن مورد انتظار کارفرما و تقویت ناوگان ماشین آلات 

معدن��ی، مطالب��ی را ارائه ک��رد و گفت: تعدی��ل قراردادهای 
پیمانکاران جزء این ش��رکت یکی از اقداماتی اس��ت که برای 

افزایش بخشی از تولید معدن انجام می شود.
حسن امین زاده، مدیر پروژه گندله سازی گهرزمین در این 
بازدید عنوان کرد: خوش��بختانه راه اندازی تجهیزات خارجی 
بدون حضور نمایندگان سوپروایزرهای خارجی درحال انجام 
 )CKD( و تنه��ا دغدغه، مربوط به تابلو های فن های کارخانه
اس��ت و امیدواری��م که در راه ان��دازی آنها نیز ب��دون حضور 

سوپروایزر خارجی موفق باشیم.
 وی گف��ت: درحال حاضر راه ان��دازی کارخانه را به ۳ بخش 

تقس��یم کرده ایم. بخ��ش اول تولید گندله خام اس��ت که ان 
شاءالله در تاریخ ۱۳99/4/۲۳ با تامین ۱۰۰۰ تن کنسانتره از 
خطوط کنسانتره ش��رکت، گندله خام را تولید خواهیم کرد. 
بخش دوم راه اندازی و تس��ت کامل با بار کوره بدون روش��ن 
نمودن مش��عل ها خواهد بود ک��ه در صورت تامین برق ایمن 
و پایدار به س��ایت گندله سازی به میزان ۳۸ مگاوات و تامین 
فوری لوازم یدکی CKD، وارد بخش س��وم که روشن کردن 
و خوراک دهی به کوره و تولید محصول گندله اس��ت خواهیم 
ش��د که در این زمینه نیاز به انتخ��اب پیمانکار بهره بردار در 

اسرع وقت است.

تیرخلاص به دلالان معدن
الزام شرط اهلیت برای متقاضیان بهره برداری از معادن  بررسی شد

 اصل فراموش شده 
بهبود کسب وکار

یکی از مش��کلاتی که همواره فع��الان اقتصادی 
از آن س��خن گفته اند و نس��بت به آن گله کرده اند، 
این اس��ت که در قانون گذاری و سیاس��ت گذاری ها 
بخ��ش خصوصی را دخال��ت نمی دهند. درحالی که 
یک��ی از اصل ه��ای بهب��ود فضای کس��ب وکار این 
اس��ت که دولت در سیاس��ت گذاری ها و مجلس در 
قانو ن گذاری ها نظ��ارت بخش خصوصی را در عمل 
داشته باشند و از نظرات آنها به نحو احسن استفاده 
کنن��د.  این در حالی اس��ت که به ط��ور معمول در 
تدوی��ن قوانی��ن و سیاس��ت گذاری ها نظ��ر بخش 
خصوصی لحاظ نمی ش��ود ی��ا گاهی هم که نظرات 
گرفته می ش��ود در عمل به آنها توجهی نمی ش��ود. 
متاس��فانه این مدل در کشور باب شده که دولتی ها 
و نمایندگان سیاس��ت گذاری و قانون گذاری کنند و 
بخ��ش خصوصی هم تنها آن را اجرایی کند. یکی از 
مهم ترین کارهایی که باید صورت بگیرد این اس��ت 
ک��ه به نظرات بخش خصوصی اهمیت داده ش��ود؛ 
چراک��ه وضع هرگونه قانون ب��ا توجه به نظر بخش 
خصوص��ی در حوزه ه��ای مختلف صنعتی و معدنی 
می تواند بس��تر را برای شکوفایی بیشتر بخش های 
مختلف اقتصادی کشور فراهم کند.  باوجود داشتن 
قوانی��ن اما نظر بخ��ش خصوصی در اقتصاد در نظر 
گرفته نمی شود. این موضوع برمی گردد به اصل 44 
قانون اساس��ی که در آن نظام اقتصادی کشور به ۳ 
دسته دولتی، خصوصی و تعاونی تقسیم  شده است. 
همان طور که مش��خص است وزن دولت سنگین تر 
اس��ت و نقش چندان��ی برای بخ��ش خصوصی در 
نظر نگرفته نش��ده است. بعدها وقتی به این نتیجه 
رس��یدیم که باید به بخش خصوص��ی اهمیت داد، 
بندهایی به اصل 44 اضافه ش��د. به طور مثال دربند 
»الف« مشخص شد که دولت مکلف است به تقویت 
بخ��ش خصوصی کمک کند. همچنین دربند »ج « 
مطرح ش��د، هرکجا که ایجاب می کند تصدی گری 
کاه��ش پی��دا ک��رده و دول��ت فعالی��ت اقتصادی 
را ب��ه بخ��ش خصوصی واگ��ذار کن��د.  درباره کل 
واگذاری هایی که تاکنون صورت گرفته اس��ت، باید 
گفت که این مهم تاکنون ۱49 هزار میلیارد تومان 
بوده که نش��ان می دهد دولت هرروز بزرگ تر ش��ده 
و خود به مانعی برای خصوصی س��ازی تبدیل ش��ده 
است. دراین بین ۵۰ درصد ۱49 هزارمیلیارد تومان 
هم در اختیار شرکت های خصولتی است، بخشی به 
س��هام عدالت و بخشی برای رد دیون به جای بدهی 
مطالبات پیمانکاران در نظر گرفته شده است. به این 
ترتیب می بینیم که تنها حدود ۱۷ درصد به بخش 
خصوص��ی واقعی در حوزه ه��ای مختلف صنعتی و 
معدنی واگذارشده است. این رقم نشان می دهد که 
نقش بخش خصوصی واقعی چقدر کم و ناچیز است.

 روند عملکرد گل گهر 
در ایفای مسئولیت اجتماعی

رئیس دانش��کده علوم پزشکی سیرجان به همراه 
معاونان دانش��کده از پروژه بیمارستان تخصصی در 
حال ساخت گل گهر بازدید کردند. به گزارش روابط 
عموم��ی گل گهر، رئیس و معاونان دانش��کده علوم 
پزشکی سیرجان در بازدید خود از پروژه بیمارستان 
تخصصی فاطمه الزهرا )س( گل گهر در جریان روند 
پیش��رفت این پروژه و آخرین اقدامات انجام ش��ده 
قرار گرفتن��د. پروژه بیمارس��تان تخصصی فاطمه 
الزهرا)س( از سوی شرکت معدنی و صنعتی گل گهر 
و در زمینه اجرای مسئولیت های اجتماعی با اهدافی 
از قبیل ارتقا و احس��اس مس��ئولیت در قبال سطح 
س��لامت و درمان ش��هروندان، ارتقا سطح کیفیت 
خدمات در بخش درمان و رفع نیازها و کمبودهای 
درمانی شهرس��تان، بر اساس مطالعه و نیازسنجی 
انجام ش��ده با هم��کاری و مش��ورت متخصصان و 
مدیران بخش درمانی در حال احداث اس��ت. میزان 
پیشرفت فیزیکی این پروژه درحال حاضر ۵۷ درصد 
اس��ت و پ��س از افتتاح و بهره ب��رداری ۶۰۰ فرصت 
شغلی مستقیم و یک هزار فرصت شغلی غیرمستقیم 

ایجاد خواهد کرد.

 بهرام شکوری
  رئیس کمیسیون
 معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران 

 منیر حضوری: 
چن��دی پیش مع��اون امور مع��ادن و صنایع 
معدن��ی وزارت صنعت، مع��دن و تجارت بر این 
موضوع که اهلی��ت متقاضیان، ملاک اصلی این 
وزارتخانه در ص��دور پروانه های معدنی اس��ت، 

 تاکید کرد. 
ای��ن اهلیت ش��امل توانمندی مال��ی، فنی و 
تخصصی، اقتصادی و اجتماعی اس��ت. داریوش 
اس��ماعیلی اع��لام کرد ک��ه فرآین��د واگذاری 
معادن و واحدهای صنعتی در برنامه جدید این 
وزارتخانه تغییرات چش��مگیری دارد،  طوری که 
به جای واگذاری اصل معدن یا صنعت، مدیریت 
ای��ن واحدها ب��ا در نظر گرفتن اف��راد به بخش 

خصوصی واگذار می شود.
او با بی��ان اینکه فعال س��ازی معادن کوچک 
و غیرفع��ال یکی از سیاس��ت های اصلی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در حوزه صنایع معدنی 
اس��ت، اضافه کرد: اگر معادن راکد فعال  نشوند 
باید پروانه آنها را باطل کرد. به باور کارشناسان 
اینکه معدنکاران تخصص لازم را داشته باشند و 
از دانش کافی برخوردار باشند بر کارکرد بیشتر 
بخش معدن، فعال سازی معادن غیرفعال و راکد 

نقش موثری دارد. 
گفتنی است بیش از ۱۰ هزار معدن غیرفعال 
و راک��د در نقاط مختلف کش��ور وجود دارد که 
فعال سازی ۲۵ درصد یعنی معادل ۱۰۰۰ واحد 
در س��ال جاری برنامه ریزی  ش��ده است. نسبت 
مع��ادن غیرفعال ب��ه فعال یک��ی از ملاک های 
س��نجش عملکرد مدی��ران اس��تانی در وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت شناخته ش��ده که این 
مهم نش��ان از اهمیت موضوع معادن در س��طح 

ملی دارد.  
اهلی��ت  اهمی��ت  درب��اره  مع��دن«  »روزگار 
متقاضیان برای صدور پروانه  معدن با کارشناسان 

گفت وگو کرده که در زیر می خوانید.
نقش بخش  خصوصی متخصص �

وفایی ف��رد، مدیر  مجی��د 
فرآوری  تحقیق��ات  مرکز 
مواد معدن��ی ایران درباره 
لزوم رعایت ش��رط اهلیت 
به »روزگار معدن« گفت: 
نبود  از چالش ه��ای  یکی 
اهلیت در بخش معدن این اس��ت که بسیاری از 
پروانه ه��ای معدنی صادر می ش��ود، بدون اینکه 
اقدام��ی برای فعالی��ت معدن انجام ش��ود. این 
موضوع می تواند به ایج��اد فضای دلالی و رانت 
کم��ک کرده، ضم��ن اینکه هی��چ اقدامی برای 
اکتش��اف و فرآوری هم انجام نمی ش��ود.  مدیر 
مرک��ز تحقیقات ف��رآوری مواد معدن��ی ایران با 
اش��اره به اهمیت داش��تن تخص��ص بین بخش 
خصوص��ی برای فعالیت معدنکاری خاطرنش��ان 
کرد: وقتی مجموعه ها و شخصیت های حقیقی و 

حقوق��ی متخص��ص در بخش مع��دن و صنایع 
معدنی حضور داش��ته باشند، احتمال اینکه یک 
پهنه اکتش��افی به نتیجه برسد و به استخراج و 
بهره ب��رداری و فرآوری برس��د، بیش��تر اس��ت.  
وفایی ف��رد تاکید کرد: به ای��ن ترتیب فضا باید 
ب��رای بخ��ش خصوص��ی حقوق��ی و حقیق��ی 
متخصص باز باش��د تا اگر بخواه��د کاری را در 
بخش مع��دن انجام بدهد، توانای��ی این مهم را 

داشته باشد.  
او با اش��اره به اهمیت ورود ش��رکت ها به بورس 
گفت: چند وقت پیش از طرف دولت پیشنهادی 
مط��رح ش��د ک��ه واگذاری ه��ا در محدوده های 
اکتش��افی و پروانه ه��ا از طری��ق ب��ورس انجام 
ش��ود. همانطور ک��ه در دیگر کش��ورها هم این 
مهم مص��داق دارد، می توانی��م از طریق بورس 
س��رمایه گذاران را ج��ذب کنی��م. در ای��ن بین 
باید ش��رکت هایی تش��کیل ش��وند ک��ه بتوانند 
س��رمایه های خود را به س��مت مع��دن هدایت 
کنن��د و در یک برنامه زمانی مش��خصی مطرح 
کنند که دس��ت به اکتشاف و آماده سازی و بعد 

هم بازگشایی معدن بزنند.

اولویت ها در سال جهش تولید �
مدی��ر مرک��ز تحقیقات فرآوری م��واد معدنی 
ایران در ادامه با اش��اره به اولویت های این مرکز 
در س��ال جهش تولید بیان کرد: توسعه خدمات 
تخصصی، آزمایش��گاهی در حوزه فرآوری مواد 
معدنی شامل آنالیز، تست های فرآوری و پایلوت؛ 
توس��عه پای��دار در بخش مع��دن و فعالیت های 
زیس��ت محیطی؛ توس��عه پژوهش های کاربردی 
و فن��اوری در بخش مع��دن ازجمله اولویت های 
ما اس��ت.  وفایی فرد با اش��اره ب��ه اقدامات این 
مجموعه برای توجه به محیط زیس��ت و توسعه 
پایدار در بخش مع��دن گفت: در بخش ارزیابی 
زیس��ت محیطی پروژه های مع��دن و بازفرآوری 
پس��ماندها و باطله ها در ۲ س��ال گذش��ته چند 
پروژه خوب تعریف کرده ایم. چندین تفاهمنامه 
در ارتباط با بازفرآوری پس��ماندها داشته ایم که 
منجر ب��ه انعقاد قرارداد ب��ا مجموعه های بزرگ 
ف��ولادی ش��ده اس��ت. او تاکید ک��رد: توجه به 
باطله ها،  فرآوری و بازفرآوری آنها یک کار بزرگ 
زیس��ت محیطی اس��ت.  مدیر مرک��ز تحقیقات 
ف��رآوری م��واد معدن��ی ای��ران درب��اره رعایت 

اس��تانداردها و بهینه س��ازی خطوط فرآوری در 
س��ال جهش تولید گفت: با توجه ب��ه امکاناتی 
ک��ه در مرکز ف��رآوری داری��م بای��د بتوانیم به 
مجموعه ها یعنی بخش خصوصی و دولتی برای 
ارتقای بازیابی ها و تولی��د کارخانه های فرآوری 

کمک کنیم. 
15 محدوده رها شده در هر پهنه �

صدیقه حقیقی، کارشناس 
درباره  مع��دن  اکتش��اف 
اینکه تاکنون هر کسی در 
ایران می توانس��ته معدنی 
را ثبت کن��د، به »روزگار 
گذشته  در  گفت:  معدن« 
کسی که معدنی را ثبت می کرده الزاما تخصص 
کافی نس��بت به این موضوع نداش��ته است. در 
واقع از چوپان و روس��تایی گرفته تا کارش��ناس 
پی جویی همه می توانستند در بخش معدن ورود 
کنند.  حقیقی با اش��اره به تغییر سیاست ها در 
دهه 9۰ ادامه داد: از دهه 9۰ توان مالی معدنکار 
مطرح ش��د. این مهم باعث ش��د مقداری جلوی 
م��ورد قبلی گرفته ش��ود، چراکه ه��ر فردی که 
توانایی سپرده با مبلغ ۵۰ تا ۱۰۰ میلیون تومان 
در بخش معدن را نداش��ت، نمی توانست. به طور 
مثال معدل حساب ۳ ماه آخر یک معدن درجه 
4 حداقل ۵۰ میلیون، معدن درجه ۳ حدود ۷۵ 
میلی��ون و معدن درجه ۲ ح��دود ۱۲۵ میلیون 
تومان بود که باید معدنکار توانایی آن را داش��ته 
باش��د. خوشبختانه این ش��رط باعث شد که هر 
کس��ی با هر صلاحیتی دس��ت به ثبت محدوده 
نزند.  این کارشناس اکتشاف معدن تاکید کرد: 

البته باز این ش��رط ه��م جوابگو نب��ود، چراکه 
خیلی ها پول دارند اما کارشناس معدن نیستند 

و هیچ سررشته ای از معدنکاری ندارند. 
بنابراین ش��رط اهلی��ت که امروز ب��ر آن تاکید 
می ش��ود، مس��ئله مهمی اس��ت که امیدواریم 
عملیات��ی ش��ود.  حقیقی درباره این س��وال که 
نداشتن اهلیت چقدر می تواند به کار معدنکاری 
ضرب��ه بزند، گفت: کس��ی که تخص��ص لازم را 
ندارد و تنها ش��نیده که در معدن پول است، به 
ای��ن دلیل که کار خود را به خوبی بلد نیس��ت، 
حرفه ای وارد نمی شود، ضمن اینکه تا اصول کار 

را یاد بگیرد، زمان زیادی را از دست می دهد. 
این کارشناس اکتشاف معدن ادامه داد: بسیاری 
از معادنی که رها ش��ده اند، نش��ان می دهند که 
معدنکار نتوانس��ته  از مهلت قانون��ی خود برای 
ادامه کار اس��تفاده کن��د؛ بنابراین این معادن به 

تدریج باطل اعلام می شوند.
 او ادامه داد: بعد از اینکه معدن باطل اعلام  شد، 
برای آزاد س��ازی آن باید ۲ بار به مزایده برود و 
بع��د از ۶ ماه آزاد اعلام می ش��ود. ثبت محدوده 
هم فرآیند س��ختی است که هر کسی نمی تواند 
آن را انج��ام دهد.  او تصریح کرد: کس��ی که از 
ابتدا با کار معدن آش��نا نباشد و معدنی را ثبت 
کند، با اینکه مبالغ زیادی هم هزینه کرده است 
اما می بیند که نتوانس��ته پیمای��ش و مطالعات 

درستی داشته باشد. 
دغدغه کارشناسان معدن �

حقیقی درباره دغدغه این روزهای کارشناسان 
بخش مع��دن گف��ت: محدوده ه��ای آزاد و رها 
ش��ده  زیادی داریم که نش��ان می دهد، معدنکار 
قابلیت ادام��ه کار را نداش��ته و آن را رها کرده 
است. با اینکه س��ازمان صنعت،  معدن و تجارت 
هم مع��دن را در پهنه ای مش��خص اعلام کرده 
است؛ اما کسی به دنبال بهره برداری نرفته است 
و آن را در گوش��ه ای رها کرده اس��ت. او تاکید 
ک��رد: متاس��فانه در هر پهن��ه ای حداقل ۱۰ تا 
۱۵ مح��دوده را می بینیم که به این ش��کل رها 

شده اند.  
این کارش��ناس اکتش��اف معدن با اش��اره به 
تاثی��ر مع��دن در رش��د اقتصادی بی��ان کرد: با 
اینکه این معادن می توانن��د وارد چرخه اقتصاد 
شده و سوددهی بالایی داش��ته باشند؛ اما هیچ 
کاری روی آنها انجام نمی ش��ود و رها شده باقی 
می مانند. کارشناسان معدن تنها کاری که برای 
این دس��ته از معادن می توانند انجام بدهند این 

است که پهنه را به مزایده بگذارند. 
حقیقی با اشاره به دردسرهای زیادی که برای 
کارشناسان پیش می آید،  ادامه داد: به طور مثال 
معدنی اس��ت که ۳ س��ال طول کشیده تا آن را 
به مزایده بگذاری��م، اما به علت موانعی همچون 
گرفتن اس��تعلام،  حضور کارشناس برای قیمت 

آن و... هنوز موفق نشده ایم. 

مجید وفایی فرد: وقتی مجموعه ها و شخصیت های حقیقی 
و حقوقی متخصص در بخش معدن و صنایع معدنی در 
شروع فرآیند معدنکاری حضور داشته باشند، احتمال 

اینکه یک پهنه اکتشافی به استخراج، بهره برداری و 
فرآوری برسد، بیشتر است
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 آغاز ساخت دومین 
 مرکز آموزشی چادرملو

 در اردکان
با حضور معاون وزیر آموزش  و پرورش و رئیس 
سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشور 
و جمعی از مسئولان استان و شهرستان اردکان، 
عملیات عمرانی س��اخت دومین مرکز آموزشی، 
از س��وی ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو در 

اردکان یزد آغاز شد.
ب��ه گزارش معدن نی��وز، این واحد آموزش��ی 
۱۲کلاسه در زمینی به مساحت ۴هزار مترمربع 
و به عنوان هنرس��تان تربیت بدنی جنب ورزشگاه 

غدیر اردکان ساخته خواهد شد.
گفتنی است عملیات س��اخت نخستین واحد 
آموزش��ی که از سوی ش��رکت معدنی و صنعتی 
چادرملو ساخته می ش��ود در اردیبهشت امسال 

همزمان با روز معلم آغاز شد. 
چادرملو در زمینه ایفای مس��ئولیت اجتماعی 
و در ت��داوم حمایت های خود از توس��عه فضای 
آموزش��ی، ساخت ۴باب آموزش��گاه مدرن را در 

شهرستان اردکان برعهده گرفته است.

 افزایش ۴۸ درصدی 
 تولید سنگ آهن

 در شرکت معادن ماهان
مدیرعامل ش��رکت توس��عه فرآوری صنایع 
و مع��ادن ماهان س��یرجان در مجمع عمومی 
ع��ادی س��الانه ای��ن ش��رکت گف��ت: میزان 
تولی��د س��نگ آهن در ای��ن ش��رکت در 3 ماه 
نخس��ت امس��ال به ۶۰۰ هزار تن رسید که در 
مقایس��ه با مدت مشابه س��ال قبل ۴۸ درصد 
 افزای��ش داش��ت و ش��عار »جه��ش تولید« را 

محقق کرد.
به گزارش چیلان، مهدی بهرامی در جلس��ه 
مجمع عمومی عادی س��الانه ش��رکت توسعه 
فرآوری صنایع و معادن ماهان سیرجان افزود: 
این شرکت در سال گذشته ۲میلیون و ۱۲۰هزار 
تن س��نگ آهن تولی��د کرد. همچنی��ن میزان 
باطله برداری در س��ال ۹۸ ح��دود ۲۲ میلیون 
تن بود. وی ادامه داد: برنامه تولید س��نگ آهن 
ش��رکت صنایع و معادن ماهان س��یرجان در 
س��ال ۹۹ دس��تیابی به تولی��د 3 میلیون تن 
 سنگ آهن است که اکنون روند مناسبی را طی 
ع��ادی  عموم��ی  مجم��ع  جلس��ه  می کن��د. 
س��الانه منتهی به ۲۹اس��فند۱3۹۸ ش��رکت 
توس��عه ف��رآوری صنای��ع و مع��ادن ماه��ان 
س��یرجان )س��هامی خاص( به ریاست صادق 
جاه��د خطیب��ی مدیرعامل هلدین��گ ماهان 
گردش��گری بان��ک  اجتماع��ات  س��الن   در 

برگزار ش��د. در این جلسه پس از ارائه گزارش 
هیات مدیره درباره عملکرد دوره س��ال منتهی 
به ۲۹اس��فند۹۸، گزارش حس��ابرس و بازرس 
قانونی ارائه ش��د و صورت های مالی این دوره 

به تصویب سهامداران رسید.
در پای��ان ای��ن جلس��ه، روزنام��ه اطلاعات 
ب��ه عن��وان روزنامه کثیرالانتش��ار ب��رای درج 

آگهی های شرکت انتخاب شد.

تجلیل مدیرعامل فولاد 
خوزستان از جوان فداکار

عل��ی محم��دی، مدیرعامل ش��رکت فولاد 
خوزس��تان به پاس ف��داکاری انجام ش��ده، از 
عنای��ت آزغ جوان فداکار شهرس��تان رامهرمز 
ک��ه چندی��ن نف��ر از هموطن��ان را در حادثه 
 آتش سوزی کلینیک سینای تهران نجات داد، 

قدردانی کرد.
به گ��زارش خبرن��گار روابط  عموم��ی فولاد 
خوزس��تان، گفتن��ی اس��ت حادث��ه انفجار و 
آتش سوزی کلینیک سینا تهران شب سه شنبه 
م��ورخ ۱۰ تیرماه ۱3۹۹ اتف��اق افتاد و عنایت 
آزغ جوان دستفروش��ی که در منطقه تجریش 
و حوال��ی کلینیک بود پس از وق��وع انفجار با 
ش��جاعت و از خودگذش��تگی مثال زدنی اش، 
قبل از رس��یدن نیروهای امداد توانس��ت جان 
 ۱۱ نف��ر زن و ک��ودک را از م��رگ حتم��ی 

نجات دهد.
ای��ن گزارش حاکی اس��ت، دیدار یاد ش��ده 
در دفتر ش��رکت ف��ولاد خوزس��تان در تهران 
انجام ش��د و این قدردانی با پیشنهاد استخدام 
این جوان فداکار از س��وی مدیرعامل ش��رکت 

فولادخوزستان همراه بود.

مدیرعامل ش��رکت صنایع مل��ی مس ای��ران از تدوین افق 
چشم انداز مس س��ونگون تا پایان سال۱۴۱۰ خبرداد و گفت: 
این س��ند در پایان تیر امس��ال به تایید مجمع عمومی شرکت 

صنایع ملی مس ایران می رسد.
به گزارش ایس��نا، اردش��یر س��عد محمدی در آیین تکریم 
و معارف��ه مدیرعامل ش��رکت م��س آذربایجان، ت��لاش برای 
تس��ریع در بهره برداری از پروژه های مس س��ونگون را ازجمله 

اولویت های ش��رکت صنایع ملی م��س عنوان کرد و گفت: این 
شرکت، به وظیفه ش��رعی و اخلاقی خود عمل می کند و هیچ 

مسئله حاشیه ای، مانع از این امر نخواهد شد.
وی همچنی��ن از افزایش س��رمایه ۱۰۰ه��زار میلیارد ریالی 
این ش��رکت در نشست آتی مجمع عمومی صاحبان سهام این 

شرکت خبرداد.
محم��دی تاکید ک��رد: با توجه به توس��عه روزاف��زون تولید 

خودروهای برقی در جهان و استفاده از مس در بدنه و سیستم 
داخلی بسیاری از خودروها، نیاز بازارهای جهانی به مس بیش 

از گذشته خواهد بود.
در این مراسم از خدمات و تلاش های رضا شریفی، مدیرعامل 
پیش��ین ش��رکت مس آذربایج��ان )مجتمع مس س��ونگون( 
قدردان��ی و علی بیات ماک��و به عنوان مدیرعام��ل جدید این 

شرکت معرفی شد.

مدیرعامل ش��رکت صنایع معدنی فولاد س��نگان با اش��اره به 
کمب��ود مواد اولیه در کش��ور و اهمیت تامین به موقع آن گفت: 
محصول تولیدی کارخانه کنسانتره س��ازی فولاد س��نگان جهت 
تامین خوراک گندله سازی فولاد مبارکه اصفهان استفاده شده و 
از خام فروشی سنگ آهن در کشور تا حد بسیار زیادی جلوگیری 
خواهد کرد و با راه اندازی این کارخانه رتبه سوم تولید کنسانتره 

در کشور را به  دست آوردیم.
 عل��ی امرای��ی در گفت وگو با ایلن��ا، گفت: متاس��فانه امروزه 
بس��یاری از معدنکاران کش��ور فولادس��از ش��ده و این امر تاثیر 
بسزایی روی کمبود مواد اولیه گذاشته است. وی افزایش نرخ ارز 
را یکی از دلایل تمایل معدنکاران به صادرات مواد اولیه دانس��ت 
و گفت: براس��اس پیش بینی کارشناسان، مواد اولیه تولید فولاد 
رو به کاهش اس��ت و دولت جهت حفظ تولید، ناگزیر به تامین 
اساس��ی مواد اولیه است. مدیرعامل شرکت صنایع معدنی فولاد 
سنگان گفت: خوش��بختانه ایران از جایگاه مناسبی برای تولید 
فولاد در دنیا برخوردار اس��ت، با توجه به ش��یوع بیماری کرونا 
و کاه��ش تولید فولاد، اما فولادس��ازان ایران به ویژه گروه فولاد 
مبارکه توانس��ته علاوه بر حفظ تولی��د، رکوردهای بی نظیری از 

خود به جای بگذارد.

ورود�ظرفیت�ه�ای�جدی�د�تولی�د�در�زنجیره���
فولاد

امرایی در ادامه با بیان اینکه در س��ال جهش تولید شاهد 
ورود ظرفیت ه��ای جدی��د تولید در زنجیره فولاد در کش��ور 
هس��تیم، گفت: ما ب��ه نوبه خود به این دس��تور مقام معظم 
رهبری مبنی به جایگزینی معدن به جای نفت، عمل خواهیم 
کرد تا باعث اقتصاد درون زا ش��ویم. کارخانه کنسانتره فولاد 
س��نگان در شرایط تشدید تحریم ها، ش��یوع ویروس کرونا و 
نی��ز بدون حضور حت��ی یک مهندس خارج��ی آماده افتتاح 

شده است، به این ترتیب تمام برنامه های نرم افزاری  به دست 
کارشناس��ان ایرانی انجام و با تم��ام پیچیدگی های فرآیندی 
 تم��ام کاره��ا از س��وی نیروه��ای متخصص داخل��ی نهایی 

شد. 
وی با اش��اره به تولید در کارخانه کنس��انتره فولاد سنگان 
گفت: با راه اندازی ابرپروژه کنسانتره س��ازی ش��رق کش��ور با 
ظرفیت ۵میلیون تن در س��ال جهش تولید، علاوه بر رش��د 
تولی��د و افزایش ظرفیت ها، امنیت پایدار نقاط مرزی ش��رق 

کشور را هم به همراه دارد.
 مدیرعامل ش��رکت صنایع معدنی فولاد سنگان در ادامه با 
اشاره به اهمیت تکمیل زنجیره تولید فولاد مبارکه گفت: فاز 
دوم کارخانه فولاد سنگان به ظرفیت ۲.۵میلیون تن در ۲ماه 
آینده افتتاح خواهد شد و کل ظرفیت کنسانتره فولاد سنگان 

به ۵میلیون تن می رسد. 
گفتنی اس��ت؛ فاز دوم این پروژه نیز کاملا آماده است؛ اما 
چون نخستین تجربه ماست، برای کمتر کردن ریسک کار در 
۲فاز ای��ن کار را انجام دادیم. امرایی درباره مزایای خاص این 
طرح گفت: برای نخستین بار در کشور سیستم آبگیری باطله 
را در کشور راه اندازی کردیم و ۸۰ درصد آب مصرفی دوباره به 

 چرخه برمی گردد و اینچنین به محیط زیست نیز توجه شایانی 
شده است.

زمینه�سازی�ارتقای�سطح�معیشت�در�منطقه��
وی ب��ا اش��اره ب��ه مس��ئولیت های اجتماع��ی بنگاه های 
اقتص��ادی گف��ت: ایج��اد چنی��ن طرح ه��ای عظی��م، مانع 
از ف��رار جمعیت��ی و هج��وم به شهرنش��ینی می ش��ود؛ زیرا 
علاوه ب��ر ایجاد اش��تغال، رون��ق اقتص��ادی و اجتماعی را در 
 پی خواهد داش��ت و توس��عه را به ش��هرهای اطراف خواهد 
آورد. مدیرعام��ل ش��رکت صنایع معدنی فولاد س��نگان در 
تش��ریح کارخانه کنسانتره فولاد س��نگان گفت: این کارخانه 
ک��ه در قال��ب ۲خ��ط تولید با ظرفی��ت ۲.۵میلی��ون تنی با 
ظرفیت تولید ۵میلیون تن کنسانتره در سال طراحی شده و 
زمینه ساز اشتغال مستقیم برای ۵۰۰نفر و غیرمستقیم برای 

3هزار نفر خواهد شد.
 3۸۰۰میلی��ارد توم��ان هزینه تولید این پروژه ش��ده و با 
راه اندازی کنسانتره سنگان ظرفیت تولید کنسانتره کشور از 
۵۷میلیون تن به ۶۲میلیون تن افزایش می یابد و در ۱۴۰۴ با 
تولید ۵۵ میلیون تن فولاد از رتبه ۱۰جهانی به رتبه ۸جهانی 

می رسیم. 

تدوین�افق�چشم�انداز�مس�سونگون�تا�پایان�سال�1410

نقش�فولاد�سنگان�در�جلوگیری�از�خام�فروشی

مدیر ایمنی، بهداش��ت و محیط زیس��ت فولاد مبارکه گفت: 
خوش��بختانه با عملکرد بس��یار خوبی ک��ه در فرآیند آموزش 
و ارتق��ای دانش نیروی انس��انی به دس��ت  آم��ده و همچنین با 
به کارگیری حداکثری دستورالعمل های ایمنی و همکاری همه 
هم��کاران در این زمینه، فولاد مبارکه در بس��یاری از زمینه ها 
ازجمل��ه بهبود ش��اخص های ضریب تکرار و ش��دت حوادث، 
نسبت به سایر فولادسازان جهان عملکرد درخشانی داشته است 
و در بالاترین سطح قرار دارد. به گزارش فولاد مبارکه اصفهان، 
حس��ین مدرسی فر افزود: خوشبختانه تاکید و راهبرد مدیریت 
ش��رکت درباره ارتقای هرچه بیش��تر ضری��ب ایمنی کارکنان 

و تجهیزات ش��رکت موثر واقع ش��ده و طبق آنچه نمودارها و 
گزارش های جهانی )WORLD STEEL( نش��ان می دهند، 
ش��رکت فولاد مبارکه در سال ۹۸ و طی 3 ماه ابتدای امسال با 
»ضریب تکرار« ۰.۸ نسبت به سایر فولادسازان بهترین عملکرد 
را داشته است. وی در تشریح وضعیت شرکت در زمینه »ضریب 
شدت حوادث« که بزرگی حوادث را نشان می دهد تصریح کرد: 
در این زمینه نیز ش��رکت به عدد ۰.۰۱ دس��ت یافته است و از 
این حیث نیز در دنیا بی نظیر اس��ت. مدیر ایمنی، بهداش��ت و 
محیط زیس��ت فولاد مبارکه اصفهان خاطرنشان کرد: رسیدن 
به این نقطه از ایمنی در س��ایه تاکید مدیریت ارش��د س��ازمان 

ب��ر مقوله ایمنی کارکنان، تلاش جمعی مدیریت و کارکنان در 
همه سطوح، آموزش و به کارگیری دستورالعمل ها و همچنین 
با یادگیری از س��ایر ش��رکت های جهان حاصل شده است. وی 
در توضیح عملکرد شرکت در زمینه مدیریت ویروس کرونا در 
شرکت نیز گفت: فولاد مبارکه اصفهان در ۷محور برای مقابله 
با این ویروس برنامه ریزی و اقدام کرده اس��ت: تش��کیل س��تاد 
به دس��تور مدیرعامل ش��رکت، فرهنگ سازی و اطلاع رسانی و 
آم��وزش، شناس��ایی، غربالگ��ری و بیماریاب��ی به عن��وان رمز 
موفقیت سازمان نسبت به سایر سازمان ها، اقدامات پیشگیرانه 
و بهداش��تی، بازرس��ی و کنترل اقدامات درحال انجام، نظارت 

بر حس��ن انجام کارهای بهداش��تی و مددکاری های اجتماعی 
و روان��ی که در حوزۀ کارکنان و خانواده های محترم ایش��ان و 
کنترل هایی که هنگام ورود و خروج میهمانان، بازدیدکنندگان 
و رانندگان ناوگان حمل بار ش��رکت انجام می شود.  مدرسی فر 
با اش��اره به اینکه با ش��یوع دوباره ویروس کرونا در جامعه، در 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان نیز تدابیر به روز و کارآمدتری در 
نظر گرفته شده است، اظهارکرد: ازآنجا که ایمنی کارکنان برای 
مدیریت ش��رکت از اهمیت خاصی برخوردار اس��ت، راهنمای 
ش��رکت در این مسیر، سازمان بهداشت جهانی است و همواره 

از رهنمودهای آن بهره مند شده ایم. 

شاخص های ایمنی فولاد مبارکه اصفهان در بالاترین سطح جهانی
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گروهمعدن:
صنعت مادر ف��ولاد، امروز نقطه اتکای صنایع 
پایین دس��تی اس��ت و در دولت ه��ای یازدهم و 
دوازدهم آنچنان ارتقای جایگاه یافته که علاوه بر 
اینکه در خاورمیانه حرف اول را می زند، در جمع 
۱۰کشور برتر تولیدکننده نیز قرار گرفته است.

به گزارش ایرنا، صنعت مادر فولاد، امروز نقطه 
اتکای صنایع پایین دس��تی است و در دولت های 
یازده��م و دوازدهم آنچنان ارتقای جایگاه یافته 
که علاوه ب��ر اینکه در خاورمیان��ه حرف اول را 
می زند، در جمع ۱۰کش��ور برتر تولیدکننده نیز 

قرار گرفته است.
تازه تری��ن گام ب��رای توس��عه صنع��ت فولاد 
ای��ران، افتتاح طرح های توس��عه ای واحد تولید 
آهن اس��فنجی و واحد تولید گندله آهن مجتمع 
ف��ولاد و ذوب آهن پاس��ارگاد شهرس��تان کوار 
فارس ک��ه در وزدهم تیرماه جاری )پنجش��نبه 
گذش��ته( به ش��یوه ویدئ��و کنفرانس ب��ا فرمان 

رئیس جمهوری انجام شد.
ق��رار اس��ت از ۴واحد مجتمع ف��ولاد و ذوب 
آهن پاسارگاد کوار که 3واحد آن به بهره برداری 
رس��یده، واحد کنس��انتره آن تا پایان امسال به 

بهره برداری برسد.
ام��روز ایران ب��ا تولید ح��دود ۲۸میلیون تن 
فولاد )براساس کارنامه پارسال( و صدور بیش از 

۱۰میلیون تن جایگاهی قابل اتکا دارد.
بررس��ی کارنامه فعالیت صنعت فولاد گویای 
عمر افزون بر ۵دهه است، اما جهش این صنعت 
در دوره ۱3۹۸- ۱3۹۲ رق��م خورد و اکنون نیز 
در چارچ��وب س��ند چش��م انداز ۱۴۰۴ حرکت 

روبه جلو تداوم دارد.
برآورد ش��ده در قالب س��ند یاد شده ظرفیت 
فولاد به ۵۵میلیون تن برس��د و جایگاه جهانی 

نیز از رتبه دهم به هفتم ارتقا پیدا کند.
بررس��ی های انج��ام ش��ده گویای آن اس��ت 
که عم��ده تولید کنندگان ف��ولاد در خاورمیانه 
کشورهای ایران، عربستان، امارات و قطر هستند 
که سهم کشورمان با تولید حدود ۲۵میلیون تن 

در سال۲۰۱۸ افزون بر ۶۹درصد ثبت شد.
وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت در ارتباط با 
مجموع تولید فولاد سال گذشته رقم ۲۸میلیون 
تن را اع��لام کرد و برای امس��ال انتظار می رود 

۲۸تا 3۰میلیون تن محقق شود.
آماره��ای مورد بررس��ی حاکی از آن اس��ت 

که کش��ور عربس��تان با ۱۵درص��د تولید فولاد، 
ام��ارات با ۹درص��د و قطر با ۷درص��د با فاصله 
 بس��یار زی��اد در منطقه پشت س��ر ای��ران قرار 

گرفته اند.
براس��اس مطالعات طرح جامع فولاد کش��ور، 
ای��ران، عربس��تان و ام��ارات ب��ا وج��ود اینکه 
بزرگ ترین تولیدکنندگان فولاد در خاورمیانه به 
ش��مار می آیند، بالاترین آمار مصرف فولاد را به 

خود اختصاص داده اند.
داده ه��ای مورد بررس��ی نش��ان می دهد که 
3کش��ور ای��ران، عربس��تان و ام��ارات بیش از 
۷۰درصد س��هم مصرف فولاد را در این منطقه 

دارند.
ایران 3۸درصد مصرف، عربس��تان ۲۱درصد، 
امارات ۱۵درصد را دراختیار دارد. سپس عراق با 
۶درصد و س��ایر کشورها در مجموع با ۲۰درصد 

قرار گرفته اند.
پیش��ینه صنع��ت ف��ولاد نش��ان می دهد در 
س��ال های آغازین دهه۹۰ ایران از یک کش��ور 
وارد کننده که س��الانه ۵تا ۷میلی��ون تن فولاد 
وارد می ک��رد، اکن��ون ب��ه عن��وان صادرکننده 

س��هم متمایزی را به خود اختصاص داده است.  
پیش بینی شده براساس سند چشم انداز ۱۴۰۴ 
ای��ران حداق��ل ۱۵ میلیون تن ص��ادرات فولاد 
داش��ته باش��د و این مهم با شرایط کنونی تولید 

دور از انتظار نیست.
 موض��وع ص��ادرات فولاد در س��ال گذش��ته 
بالاترین میزان و رکوردگونه به ش��مار می رود و 

رقم بیش از ۱۰میلیون تن است.
این رقم در بیش از ۵دهه گذشته بیشتر بسان 
یک رویا بود، اما براساس سیاست های توسعه ای 
 ای��ن مهم به عن��وان یک واقعیت محقق ش��ده 

است.
صادرات در س��ال ۹۹ هم تداوم دارد و تداوم 
ای��ن رویه مه��م نیازمن��د حمایت ه��ای دولت 
دوازده��م اس��ت ک��ه تاکن��ون از ای��ن صنعت 

پشتیبانی کرده است.
طرح های توسعه ای واحد تولید آهن اسفنجی و 
واحد تولید گندله آهن مجتمع فولاد و ذوب آهن 
پاسارگاد از ۴واحد تشکیل شده که واحد تولید 
ش��مش فولادی آن با ظرفیت ۱.۵میلیون تن و 
س��رمایه گذاری ۶۹میلیون ی��ورو و ۱۵۰میلیارد 

تومان در س��ال۱3۹۲ به بهره برداری رس��ید و 
اش��تغال یک هزار و ۱۰3 نفر به صورت مستقیم 
و ۱۲ه��زار نفر به صورت غیرمس��تقیم به دنبال 

داشت.
واح��د دوم آن ش��امل واحد آهن اس��فنجی با 
ظرفیت تولید ۱.۸ میلیون تن و س��رمایه گذاری 
۱3۹میلی��ون یورو و ۱۹۹ میلیارد تومان اس��ت 
که عملیات اجرایی این واحد در فروردین۱3۹۶ 
آغاز و ۱۹تیر۹۹ به بهره برداری رس��ید و میزان 
اش��تغال در ای��ن واحد، یک ه��زار و ۸۷۰نفر به 
صورت مستقیم و بیش از ۲۰هزار نفر به صورت 

غیرمستقیم برآورد شده است.
واح��د س��وم و چه��ارم ای��ن مجتم��ع واحد 
گندله س��ازی و کنس��انتره اس��ت ک��ه ظرفیت 
گندله سازی 3.۵میلیون تن و ظرفیت کنسانتره 

۲.۵میلیون تن است.
می��زان س��رمایه گذاری برای راه ان��دازی این 
واحده��ا ۱۴۱میلیون یورو و ۲۰۰میلیارد تومان 

است.
عملیات اجرایی ای��ن واحدها نیز در فروردین 
واح��د  ۱۹تی��ر۹۹  و  ش��د  آغ��از   ۱3۹۶ م��اه 

گندله س��ازی آن به بهره برداری رس��ید. اکنون 
در ارتباط با واحد کنس��انتره نیز تمام طرح های 
مهندسی، انجام شده و تجهیزات و ماشین آلات 

از خارج از کشور وارد شده است.
صنعت ف��ولاد نیازمند چرخه تکمیلی زنجیره 
اس��ت که از معدن آغاز و ت��ا خطوط حمل ونقل 
ریلی و ج��اده ای و بندر برای بازارهای صادراتی 

تداوم دارد.
بنابرای��ن ضعف و نقصان هری��ک می تواند بر 
ناکارآم��دی بقیه تاثیر گذار باش��د و محصول به 

بار ننشیند.
ام��روز در چارچوب س��ند چش��م انداز میزان 
نیاز س��نگ آهن افزون بر ۱۶۲ میلیون تن برآورد 
شده، اما این مهم پایان کار نیست، گندله سازی 
و آهن اس��فنجی هم باید همس��ویی خود را در 
چرخه داشته باش��د. حمایت های مستمر دولت 
در ش��رایط تحری��م بیش از هر زم��ان به عنوان 
ابزار کارآمد و موثر مورد نیاز اس��ت و تصمیمات 
برآمده از نشس��ت های مش��ورتی با اهل حرفه و 
تلاش��گران این صنعت می تواند ضمانت اجرایی 

خود را به دنبال داشته باشد.

فولاد ایران در جایگاه نخست خاورمیانه و دهم جهان



علت اصلی کاهش قابل توجه قیمت آلومینیوم را باید به اثرات شیوع 
کرونا نسبت داد، چراکه پس از همه گیری این ویروس، از میزان تقاضا 

برای محصولات آلومینیومی کاسته شد
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تولیدکنندگان آلومینیوم در معرض خطر
عرضه آلومینیوم از تقاضا پیشی گرفت

رمز استمرار موفقیت سازمان ها

ه��ر س��ازمانی اعم از 
تولی��دی و خدمات��ی، با 
مجموعه ای  بکارگی��ری 
مناب��ع،  از  متن��وع 
سیستم های  فناوری ها، 
روش ه��ای  مدیریت��ی، 
اجرایی و... درصدد خلق 

ارزش برای مشتریان خویش است. اما ارزش مطلوب برای مشتریان 
و ذی نفعان بیرونی سازمان به دست چه کسانی خلق می شود؟ پاسخ 
کارکنان سازمان ها هستند. نقش کارکنان، در ترکیب بهینه تمامی 
ابعاد و مولفه های دیگر سازمان و خلق و تولید محصولات و خدمات 
ارزش آفری��ن، وجه تمایز این مفهوم با دیگر منابع و نهاده های تولید 
خواهد ب��ود. وارد کردن  روزآمدترین فناوری ه��ا، تجهیز بنگاه های 
اقتصادی با منابع مالی و سرمایه های مادی لازم و تامین مواد اولیه 

و خام مکفی به تنهایی هیچ سازمانی را سرآمد، نخواهد کرد. 
توجه ویژه به مدیریت، رهبری سازمانی و کارکنان و منابع انسانی 
است که موفقیت پایدار سازمان ها را به دنبال خواهد داشت. در واقع 
همکاری و تعامل مدیران با دانش، تجربه و آگاهی از ابعاد و جوانب 
محیط درونی و بیرونی س��ازمان با کارکن��ان متخصص، با انگیزه و 
متعهد به اهداف سازمان، در بستر اعتماد آینده روشن سازمان ها را 

به تصویر خواهد کشید. 
آم��وزش، پ��رورش و توانمندس��ازی کارکن��ان تاثیر بس��زایی بر 
افزای��ش دانش و مه��ارت کارکنان دارد و به طب��ع اثرات موثری بر 
بهبود عملکرد و بهره وری هر س��ازمانی خواهد داشت. آموزش های 
طراحی ش��ده باید مبتنی بر نیازهای عملکردی، رفتاری و توسعه ای 
کارکن��ان ب��وده و به صورتی کاملا هدفمند، شایس��تگی های آنها را 
هم س��و با تغییر و تحولات مرتبط با استراتژی های سازمان، بهبود و 
ارتقا دهد. بنابراین این رویکرد آموزش��ی، مطلوب ترین نوع آموزش 

در هر سازمانی خواهد بود. 
همچنین جاری س��ازی ارزش ه��ای مطلوب س��ازمانی از طریق 
آموزش های ترویجی و نگرش س��از ب��رای کارکنان نیز از دیگر ابعاد 
فعالیت های آموزش��ی در س��ازمان ها است.  شرکت فولاد هرمزگان 
جنوب نیز در طول سالیان گذشته مطابق با اهداف و استراتژی های 
مدون، تلاش کرده بس��تر مناس��بی برای اعتلای کارکنان خویش 

فراهم کند. 
از منظر ساختار سازمانی، مدیریت آموزش و توسعه منابع انسانی 
در ش��رکت فولاد هرمزگان یک��ی از زیرمجموعه های معاونت منابع 
انسانی بوده و وظیفه آموزش، توسعه و توانمندسازی کارکنان را بر 
عهده دارد. رسالت اصلی این واحد، ارتقای شایستگی های تخصصی 
و عمومی هم��ه کارکنان و شایس��تگی های رهبری برای س��طوح 

مدیریتی سازمان است. 
در شرکت فولاد هرمزگان حدود 4 هزار نفر )شرک و پیمانکاری( 
مشغول به کار هستند. فعالیت های تخصصی متنوع و پیچیده ای در 
ای��ن مجموعه در حال انجام بوده و بدین ترتیب نیازهای آموزش��ی 
نیز از تنوع و وس��عت مفهومی قابل توجهی برخوردار است. در حوزه 
ارتقای شایس��تگی های تخصصی کارکنان و ارائه خدمات مرتبط با 
آموزش های تخصصی، کارکنان برحس��ب نوع فعالیت خود در انواع 
دوره های آموزشی در زمینه های متعدد از قبیل متالورژی، مکانیک، 
ب��رق و ابزار دقیق و همچنین انواع آموزش های تخصصی واحدهای 
ستادی، مطابق با الزامات و برنامه ریزی های انجام شده، حضور پیدا 
می کن��د. بدون تردید برنامه ریزی و اج��رای با کیفیت آموزش های 
تخصصی )معطوف ب��ه نیازهای عملکردی( بهبود عملکرد کارکنان 

را به دنبال خواهد داشت. 
در حوزه ارتقای شایس��تگی های عموم��ی، فرصت های یادگیری 
و توس��عه کارکن��ان، حول محور مدل شایس��تگی عمومی کارکنان 
ش��رکت فولاد هرمزگان، ش��کل می گیرد. پس از انجام ارزیابی های 
لازم از طریق کانون های ارزیابی و توس��عه که معطوف و مبتنی بر 
مدل شایستگی عمومی است، فرصت های یادگیری و آموزشی با دو 
رویکرد توسعه جمعی و توسعه فردی و مطابق با اولویت های بهبود 
حاصل از ارزیابی های انجام ش��ده، برنامه ریزی و عملیاتی می شود. 
ارتقای شایس��تگی های رهبران و سطوح مدیریتی در شرکت فولاد 

هرمزگان از جایگاه خاصی برخوردار است. 
برنامه های آموزشی و توس��عه ای در نظر گرفته شده برای سطوح 
مدیریتی در ش��رکت ف��ولاد هرمزگان، در ی��ک چارچوب نظری و 
مفهومی نظام مند و براس��اس الگوبرداری از ش��رکت های موفق در 
این حوزه انجام می ش��ود. اس��تفاده از ابزارهای متنوع یادگیری، به 
اش��تراک گذاری تجارب مدیریت��ی و تمرکز بر الگو ب��ودن رهبران 
س��ازمان از جمله الگ��وی یادگیری، از ویژگی های ب��ارز برنامه های 
توس��عه رهبری در ش��رکت فولاد هرمزگان است. نباید از این نکته 
غافل شد که رهبران و مدیران آگاه، با دانش و با تجربه که در یک 
اکوسیس��تم مبتنی بر یادگیری در حال رش��د هس��تند و مستقیم 
و غیرمس��تقیم تاثیر قابل توجهی بر عملک��رد کارکنان و بهره وری 

سازمان خواهند داشت.
گرچه از آموزش و فعالیت های آموزش��ی در یک س��ازمان توقع 
معجزه نمی رود، اما برنامه ریزی های درس��ت و س��نجیده در حوزه 
آموزش، توس��عه و توانمندسازی کارکنان کمک شایانی در افزایش 
بهره وری س��ازمان خواهد کرد. به عبارتی تاثی��ر مثبت و فعالانه بر 
عملکردهای فردی کارکنان از طریق آموزش هدفمند، بی شک تاثیر 
مثبتی ب��ر عملکرد مجموع کارکنان داش��ته و به دنبال آن افزایش 

بهره وری سازمان را موجب خواهد شد. 

 امین رنجبرفرد
  مدیریت آموزش و توسعه 
منابع انسانی فولاد هرمزگان

 مرضیه احقاقی : 
ش��یوع وی��روس کرونا، جهان را ب��ا وضعیت عجیبی 
روب��ه رو کرده اس��ت، همه گیری این وی��روس اقتصاد 
جهان��ی و فعالی��ت صنای��ع را مختل کرده اس��ت. در 
ماه ه��ای اخیر تولی��د و مصرف آلومینی��وم تحت تاثیر 
همه گیری ویروس کرونا قرار گرفته اس��ت. تاجایی که 
با نگاهی به روند قیمت گذاری این فلز در بورس فلزات 
لندن، آینده روشنی را در کوتاه مدت و میان مدت برای 

آن نمی توان متصور شد. 
صنعت خودروسازی را باید یکی از اصلی ترین صنایع 
مصرف کنن��ده فل��ز آلومینیوم دانس��ت. تاجایی که 35 
درصد مصرف این فلز ب��ه صنایع حمل ونقل اختصاص 
دارد. پ��س از ش��یوع ای��ن وی��روس در دنی��ا، صنعت 
خودروسازی با کاهش تقاضا و رکود قابل توجه روبه رو 
شد، بر همین اس��اس نیز تقاضا برای خرید این فلز به 

شدت کاهش یافته است.
خطر رکود در کمین صنایع �

طبیعی اس��ت که قیمت ها در تقاب��ل میان عرضه و 
تقاضا تعیین می شود. در شرایط کنونی که تقاضا برای 
خرید ش��مش آلومینیوم به شدت کاهش یافته، قیمت 
این فلز در مدار نزولی قرار گرفته است. همانطور که در 
نمودار شماره یک مشاهده می شود بررسی روند قیمتی 
شمش آلومینیوم در بورس فلزات لندن حکایت از افت 
قابل توجه قیمت فروش این فلز از ماه های نخست سال 

2020 میلادی دارد. 
آلومینی��وم س��ال 2019 را در رن��ج قیمتی 1800 
دلار ب��ه ازای هر تن آغاز ک��رد. میانگین قیمت فروش 
نقدی شمش آلومینیوم در بورس فلزات لندن در 3ماه 
 نخس��ت س��ال 2019 برابر 1858 دلار به ازای هر تن 

بود. 
در ادام��ه قیمت ها از ماه م��ه وارد کانال 1700 دلار 
ب��ه ازای هر تن ش��دند و این روند تا پایان س��ال ادامه 
داش��ت. این فلز ماه نخست س��ال جاری میلادی را در 

کانال 1700 دلار پشت سر گذاشت. 
میانگین ماهانه قیمت فروش نقدی شمش آلومینیوم 
در بورس فلزات لندن در ماه ژانویه 2020 میلادی برابر 
1771 دلار به ازای هر تن گزارش شد، اما همانطور که 
در نمودار مش��اهده می ش��ود قیمت ها از ماه فوریه در 
مس��یر نزولی قرار گرفتند. تا جایی که میانگین ماهانه 
قیمت آلومینیوم در ماه های آوریل و مه به ترتیب برابر 
1457 و 1459 دلار به ازای هر تن گزارش شده است. 
افت یادشده بسیار قابل توجه است و بدون تردید تاثیر 
بسزایی بر س��ودآوری تولیدکنندگان آلومینیوم خواهد 

داشت. 
عل��ت اصلی این کاهش قاب��ل توجه قیمت را باید به 
اثرات شیوع کرونا نسبت داد، چراکه پس از همه گیری 
این ویروس، از میزان تقاضا برای محصولات آلومینیومی 
کاسته شد. در چنین ش��رایطی قیمت شمش این فلز 

نیز در تبعیت از افت تقاضا، کاهش قابل توجهی داشت. 
این روند کاهشی تا ماه مه ادامه داشت. 

با این وجود، همانطور که در نمودار مشاهده می شود 
روند قیمت شمش آلومینیوم در ماه های ژوئن و ژوئیه 
دوباره در مس��یر صعود قرار گرف��ت. هر چند میانگین 
قیمت ماهانه در دو ماه مورد بحث سال جاری میلادی 
در مقایس��ه با ماه ه��ای ژوئن و ژوئیه س��ال 2019 به 

مراتب کمتر است. 
رشد مثبت تا کجا؟ �

نمودار ش��ماره 2، روند قیمت ش��مش آلومینیوم را 
در ب��ورس فلزات لن��دن از 10 ماه ژوئن ت��ا 10 ژوئیه 
نش��ان می ده��د. همانطور که در این نمودار مش��اهده 
می شود با وجود نوسانات بسیار همچنان روند صعودی 
قیمت در بازه زمانی مورد بحث مش��اهده می ش��ود. با 
این وجود، بررسی سایر شاخصه های اثرگذار بر عملکرد 
ای��ن صنایع ما را نس��بت به تداوم ای��ن روند صعودی 

خوش بین نمی کند. 
درواق��ع م��ازاد تولی��د در براب��ر تقاضا ب��رای خرید 
آلومینیوم، مانند زنگ خطری اس��ت ک��ه فعالیت این 
صنعت را تحت تاثیر قرار می دهد و مانع بهبود عملکرد 

آن می شود. 
تداوم سیگنال منفی فروش آلومینیوم �

هرچند قیمت ش��مش آلومینیوم در 2 ماه گذش��ته 
در رون��د صع��ودی ق��رار گرفته اس��ت، ام��ا همچنان 

س��یگنال های منفی از این بازار به چشم می خورد. کما 
اینکه متال بولتن در گزارش منتشرش��ده در ماه ژوئن، 
پیش بینی کرده که مجموع تولید آلومینیوم در س��ال 
2020، حدود 4 میلیون تن بیش��تر از تقاضای موجود 

در بازار باشد.
 گفتنی اس��ت میزان مازاد تقاضا برای این فلز بیش 
از ۶.5 درصد از کل تولید آن را ش��امل می ش��ود. رقم 
یادش��ده قابل توجه اس��ت و س��یگنال خط��ری را به 

تولیدکنندگان این فلز می دهد. 
یعنی چنانچه این روند پیشی گرفتن عرضه از تقاضا 
درب��اره فل��ز آلومینی��وم ادامه یابد، قیمت ها کاهش��ی 
خواه��د ب��ود و تولیدکنندگان متحمل خس��ارت های 

بسیاری خواهند شد. 
در چنین ش��رایطی بدون تردی��د فعالان این صنعت 
باید با رصد دقی��ق قیمت و موجودی بازارهای جهانی 
ب��رای تولید در بازه های زمانی کوتاه مدت، میان مدت و 
بلندمدت برنامه ریزی کنن��د. همانطور که پیش تر هم 
اش��اره ش��د پس از همه گیری این ویروس در س��طح 
جهان��ی، اقتصاد دنیا با رکود روبه رو ش��د، همین رکود 
نیز زمینه افت مصرف محصولات آلومینیومی را فراهم 
کرده اس��ت. با این وجود، همچنان روند تولید شمش 
آلومینی��وم مانند قبل ادامه دارد، در چنین ش��رایطی 
عرضه به مراتب از تقاضا پیش��ی گرفته اس��ت، همین 
موض��وع نیز زمینه اف��ت قابل توجه قیم��ت این فلز را 

فراه��م کرده اس��ت، ام��ا تولیدکنندگان بای��د در نظر 
داشته باشند که استمرار روند قیمت ها در سطح فعلی، 
 به ش��دت به عملکرد تولیدکنندگان آلومینیوم آس��یب 

می زند. 
رشد تولید باوجود کاهش تقاضا �

ب��ا وجود افت بیش از ۶.5 درصدی تقاضا که پیش تر 
از آن س��خن به میان آمد، می��زان تولید این فلز در 4 
ماه نخس��ت س��ال جاری میلادی در مقایس��ه با مدت 
مش��ابه سال 2019، )بدون احتساب آمار تولید چین(، 
نه تنها کاهش نداشت، بلکه با رشد حدود 0.7 درصدی 
همراه بود. در همین حال، چین نیز در ماه های گذشته 
همچنان سطح تولید خود را در مقایسه با سال 2019، 

کاهش نداده است. 
در چنی��ن ش��رایطی نباید چن��دان به ت��داوم روند 

صعودی قیمت ها امیدوار بود. 
سیاست کاهش تولید �

ب��ا توج��ه ب��ه ش��رایط موج��ود، برخ��ی واحدهای 
آلومینیومی، سیاست کاهش تولید را در پیش گرفته اند. 
چندی پیش شرکت آلومینیوم چین )Chalco( اعلام 
کرد که با توجه به ش��رایط پیش آمده ناش��ی از شیوع 
ویروس کرونا، اس��تراتژی جدی��دی را مبنی بر کاهش 

تولید در پی می گیرد. 
این شرکت، بزرگ ترین تولیدکننده آلومینا در جهان 
اس��ت که قصد دارد میزان آلومینای تولیدی خود را تا 

10 درصد کاهش دهد. 
ظرفی��ت تولید آلومینا در ای��ن واحد افزون بر 18.8 
میلیون تن پودر آلومینا برآورد می ش��د. این مجموعه 
س��ال 2019 برابر 13.8 میلیون تن آلومینا تولید کرد. 
با توجه به ش��رایط انتظار می رود مجموع تولید آن در 

سال جاری به مراتب کاهش یابد.

خودکفایی در تولید ریل به همت متخصصان ذوب آهن اصفهان
س��یدمحمدرضا  المس��لمین  و  حجت الاس��لام 
میرتاج الدینی نماینده تبریز در مجلس ش��ورای اسلامی 
و حجت الاس��لام و المسلمین سیدناصر موسوی لارگانی 
نماینده مردم فلاورجان در مجلس ش��ورای اس��لامی و 
عضو هیات رئیسه مجلس با حضور در ذوب آهن اصفهان 
از بخش های مختلف خط تولید ش��رکت ش��امل کارگاه 
تولید ریل در نورد ۶50، باتری شماره 3 کک سازی وکوره 

بلند های شماره یک و 3 بازدید کردند.  
به گزارش روابط عمومی ذوب آهن اصفهان، محمدرضا 
میرتاج الدینی، نماینده تبریز در مجلس شورای اسلامی 
گفت: ذوب آهن اصفهان یکی از صنایع پایه و از افتخارات 
نظام مقدس جمهوری اس��لامی ایران به ش��مار می رود. 
بنده در دوران فعالیت در سمت معاونت ریاست جمهوری 
نی��ز بازدی��دی از ذوب آهن اصفهان داش��تم و هم اکنون 
که در ابتدای مجلس یازدهم هس��تیم نیز علاقمند بودم 

بازدیدی از این کارخانه عظیم داشته باشم. 
وی با اش��اره به اینکه انصافا تلاش و کوش��ش کارگران 
در جبه��ه صنع��ت از نزدی��ک کرد وی��ژه ای دارد، افزود: 
آماده س��ازی ک��وره بلند این کارخان��ه عظیم که بیش از 
نیم قرن از عمر آن می گذرد جای تشکر و قدردانی دارد. 
نماینده مردم تبریز در مجلس ش��ورای اس��لامی تصریح 

ک��رد: یک��ی از جاذبه های ذوب آهن اصفه��ان برای بنده 
تولید ریل مطابق با آخرین استاندارد های روز دنیا است و 
امروز این فراغ خاطر را داریم که این شرکت مادر صنعتی 
می تواند کلیه نیازهای خطوط راه آهن کش��ور را پوشش 
دهد و لذا می توانم بگویم خودکفایی در تولید ریل ملی، 
 ثمره تلاش و کوشش شبانه روزی متخصصان ذوب آهن 

اصفهان است.
میرتاج  الدین��ی ادامه داد: نس��ل آینده قطارهای ایران، 
از نوع پر س��رعت هس��تند که ذوب آهن اصفهان تامین 
ریل اس��تاندارد آنها را از ش��مال تا جنوب و شرق تا غرب 

پوشش دهد.
کمب�ود م�واد اولی�ه، تولی�د ذوب آه�ن  �

اصفهان را ناتمام گذاشته است
این مقام مس��ئول در پاس��خ به این س��وال که دولت و 
مجلس چگونه می توانند دغدغه اصلی ذوب آهن اصفهان 
که نداشتن مواد اولیه است را برطرف کنند چنین گفت: 
امروز مطلع ش��دم این ش��رکت عظیم به دلیل نداش��تن 
س��نگ آهن نمی تواند با ظرفیت کامل تولید داشته باشد 
زیرا بخش اعظمی از سنگ آهن تولیدی کشور متاسفانه 
صادر می ش��ود و این در حالی اس��ت که همین ماده اولیه 
با ورود به این کارخانه و تبدیل ش��دن به محصول نهایی 

می تواند ارزش افزوده چند برابری را به ویژه در ش��رایط 
تحریم کنونی برای کش��ور به ارمغان بیاورد. انش��اا... به 
کم��ک نماین��دگان م��ردم اصفهان در مجلس ش��ورای 
اس��لامی مبحث مه��م اختصاص دادن مع��دن به ذوب 
آهن اصفهان را به صورت جدی از وزارت صنعت، معدن 
وتجارت پیگیری می کنیم تا مشکل تامین مواد اولیه این 

شرکت برطرف شود. 
حجت الاسلام و المسلمین سید ناصر موسوی لارگانی، 
نماینده مردم فلاورجان در مجلس ش��ورای اسلامی هم 
گف��ت: ذوب آه��ن از اوایل انق��لاب و قبل از آن به عنوان 
یک صنعت ملی ش��ناخته شده اس��ت. برای ساخت این 
مجموع��ه عظی��م ف��ولادی از بیت المال کش��ور هزینه 
بسیاری شده و چندین نسل با تعهد و تلاش شبانه روزی 
زحمت کشیدند و حقیقتا امروز جای تعجب دارد که چرا 
این کارخانه عظیم با این وسعت، قدمت و فناوری با نیمی 
از ظرفیت تولید محصولات اس��تاندارد را در دس��تور کار 
دارد، مجموعه توانمندی که نیروی انسانی متخصص آن 

در ایران در کشور حرف اول را می زند.
وی اضاف��ه کرد: س��نگ آه��ن که نعمت خ��دادادی 
اس��ت از ذوب آه��ن اصفهان دریغ می ش��ود و لذا تولید 
محصولات��ی جدیدی چون ریل و همچنین اش��تغالزایی 

برای جوانان ایرانی از س��وی ای��ن کارخانه ابتر می ماند. 
عضو هیات رئیس��ه مجلس ش��ورای اسلامی گفت: برای 
فعال ماندن س��رمایه های ملی ای��ران زمین، مانند ذوب 
آهن اصفهان باید سرمایه خدادادی کشور در اختیارشان 
ق��رار داده ش��ود و ل��ذا این موضوع را به ص��ورت ویژه از 
وزارت صنع��ت، مع��دن وتجارت پیگی��ری خواهیم کرد 
 ت��ا جهش تولی��د مد نظ��ر رهبر معظم انق��لاب محقق 

شود.
با ص�ادرات 50 درصد از محصولات نهایی  �

دیگر خام فروشی مواد اولیه توجیهی ندارد
نماینده مردم فلاورجان در مجلس ش��ورای اس��لامی 
اف��زود: هم اکنون ح��دود 50 درصد از محصولات نهایی 
ذوب آهن اصفهان به بیش از 20 کشور دنیا صادر می شود 
این دس��تاورد بزرگ در کنار خام فروشی مواد اولیه واقعا 
بی انصافی اس��ت و توجیهی ندارد. مدتی است می بینیم 
معادن کشور نیز زنجیره تولید خودشان را تکمیل می کنند 
و اقدام به تاسیس واحدهای فولادی در کنار معادن کردند 
که این اقدام شایس��ته ای نیس��ت و باید ابتدا نیاز داخل و 
واحدهای فولادی فعلی تامین ش��ود و س��پس صادرات 
 م��واد اولیه و همچنین مجوزه��ای جدید فولادی صادر 

شود.
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یکی از ویژگی های دریاچه نمک این است که تمام مواد 
اولیه استخراج  شده از آن با نخستین بارندگی بازآفرینی 

می شود و یک پدیده زایشی کم نظیر است
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چهار شنبه

 25 تیر 1399
 23 ذی القعده 1441  

 15 جولای 2020
 سال دوم  شماره 398

اخبار

 فعالیت معدن منگنز 
رباط کریم پس از 20 سال 

تعطیلی

معدن منگنز رباط کریم پس از 20 سال توقف 
فعالیت، دوباره به چرخه تولید بازگشت.

به گزارش ش��اتا، در مراس��م بازگشایی معدن 
منگنز رباط کریم، عمرانی معاون دادس��تان کل 
کشور، زالی دبیرستاد تسهیل و رفع موانع تولید 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت و جمعی از 
مسئولان وزارت صنعت ، معدن و تجارت استان 

حضور داشتند.
این معدن که به دلیل برخی مشکلات قانونی 
مرب��وط به تص��رف از س��وی یک��ی از ارگان ها 
تعطیل بود، با همت س��تاد تسهیل و رفع موانع 
تولید کشور و همچنین همکاری دادستانی کل 
 کش��ور دوباره فعال و به چرخه تولید بازگش��ته 

است.

 صادرات 20 درصد 
از مواد معدنی اصفهان

رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
اصفهان گف��ت: حدود 5میلیون ت��ن انواع مواد 
معدنی در 3ماهه نخس��ت امسال در این استان 

تولید شده است.
ای��رج موفق در گفت وگو با ایرنا تش��ریح کرد: 
امس��ال با وجود مش��کلات و تحریم ها بیش از 
20درص��د از مواد تولید معدنی تولید ش��ده در 
اس��تان اصفهان به خارج از کش��ور صادر ش��ده 

است.
وی بی��ان ک��رد: س��ال گذش��ته ب��ا وج��ود 
محدودیت هایی که وجود داش��ت ۱00قلم کالا 
با ارزش بیش از 2میلیارد و ۶00میلیون دلار از 

استان اصفهان به ۴0کشور صادر شد.
رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
اس��تان اصفهان اف��زود: ۸۶0 معدن فعال در این 
اس��تان وجود دارد که در مجم��وع با پروانه های 
اکتش��اف و گواهینامه ه��ای کش��فی، تا کن��ون 
 افزون ب��ر یک ه��زار و 300 مج��وز معدنی صادر 

شده است.
موف��ق ادام��ه داد: در زمان حاضر ب��ه دنبال 
س��اماندهی بخش معدن هس��تیم و امیدواریم 
اختلاف ها و مش��کلاتی را ک��ه در برخی مناطق 
وج��ود دارد، ب��ا برگ��زاری نشس��ت هایی بی��ن 
بهره برداران در تعامل با روستاییان و توافقی بین 
ش��وراهای اس��لامی و فرمانداران بتوان برطرف 
کرد تا به تولید پرداخته ش��ود چون اش��تغال و 

ثروت را همراه دارد.
وی اضافه ک��رد: تلاش می کنی��م در مناطق 
مختلف اس��تان اصفهان برای اش��تغال و ارزش 
افزوده بیش��تر، واحدهای فرآوری ایجاد شود که 
در این زمینه طرح های خوبی برنامه ریزی ش��ده 

و به تصویب رسیده است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت اصفهان 
با اش��اره به اینکه ۱0 درصد اصن��اف تولیدی و 
۸درص��د از واحدهای ارائه دهن��ده خدمات فنی 
و مهندسی کش��ور در اس��تان اصفهان فعالیت 
می کنند، گفت: امس��ال بر اساس ابلاغیه ای برای 
صن��وف تولیدی نیز می توان تس��هیلات در نظر 

گرفت و پرداخت کرد.
وی تاکی��د کرد: ب��رای پرداخت تس��هیلات، 
مش��کلات این صنوف باید در کارگروه تس��هیل 
و رفع موانع تولید شهرس��تان یا اس��تان بررسی 

و کارشناسی شود.
موفق یادآور شد: میزان دریافت حقوق دولتی 
استان اصفهان در سال ۹۸ بیش از 3۴0 میلیارد 
ریال بود که نزدیک به ۴0 درصد نسبت به سال 
پیش از آن رش��د داش��ت. به گفته وی، استان 
اصفهان به لحاظ ش��مار معدن های فعال دارای 
رتبه نخس��ت کشور اس��ت و از نظر حجم موارد 

استخراجی نیز رتبه سوم کشور را دارد.

مدیر اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان اسدآباد گفت: 
سومین کارخانه کنس��انتره شهرستان در مراحل نهایی خود 
قرار داش��ته و ب��رای بهره برداری و افتت��اح در انتظار دریافت 

تسهیلات ۱۶ میلیارد تومانی است.
رحی��م قربانی در گفت وگو با ایس��نا اظهار کرد: با پیگیری 
اس��تاندار، فرماندار شهرستان و رئیس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت استان هم اکنون پرونده دریافت تسهیلات این واحد 
تولیدی به مرکز ارس��ال ش��ده که امیدواریم هر چه سریع تر 

دریافت تسهیلات این واحد صنعتی به نتیجه برسد.
وی خاطرنشان کرد: کارخانه کنستانتره گلدره با نام شایان 
صنعت کانسار به عنوان سومین کارخانه کنستانتره شهرستان 
با پیش��رفت فیزیکی ۹5 درصد و سرمایه گذاری 30 میلیارد 
تومان برای ۷0 نفر به صورت مس��تقیم و ۱00 نفر به صورت 

غیرمستقیم اشتغال به همراه خواهد داشت.
قربانی ادامه داد: درحال حاضر یک واحد کارخانه کنستانتره 
نی��ز در منطقه حس��ن آباد ام��ام با تولید س��الانه ۶00 هزار 
ت��ن و یک واح��د کارخانه کنس��تانتره دیگ��ر در بهمن دره 
شهرس��تان در ح��ال فعالیت هس��تند. وی در ادام��ه با بیان 
اینکه شهرستان اس��دآباد دارای یک واحد شرکت موضعی و 

توزیعی گاز مایع )ش��رکت صفا گاز( با س��همیه ماهانه 320 
تن اس��ت، گفت: این سهمیه توس��ط عاملان توزیع در تمام 
نقاط شهرس��تان از جمله ش��هر و روس��تا توزیع می شود که 
ب��ه ص��ورت ماهانه از س��وی اداره صنعت، مع��دن و تجارت، 
 ش��رکت نف��ت و اداره اس��تاندارد مورد بازرس��ی و بررس��ی 

قرار می گیرد.
مدیر اداره صنعت، معدن و تجارت شهرس��تان اسدآباد در 
ادامه تعداد عاملان توزیع سیگار شهرستان را ۱5 مورد اعلام 
کرد و یادآور شد: درحال حاضر از این تعداد عامل 5مورد فعال 

و ۱0 عامل غیرفعال هستند.

وی با بیان اینکه شهرس��تان اسدآباد دارای بیشترین تعداد 
عامل توزیع س��یگار سهمیه در اس��تان همدان است، اضافه 
ک��رد: بازرس��ی از س��یگارهای دریافتی عام��لان به صورت 
روزمره انجام می گیرد و تمامی س��یگارهای خریداری ش��ده 
 در زم��ان بازرس��ی فک پلمب ش��ده تا از ف��روش عمده آن 

جلوگیری شود.
قربانی در ادامه با اش��اره به اینکه س��همیه س��بوس دامی 
اتحادی��ه دامداران شهرس��تان اس��دآباد به صورت ش��ناور و 
ح��دودا بین ۸0 ت��ا ۱30 تن به صورت ماهانه اس��ت، اظهار 
کرد: این مقدار س��بوس از س��وی اتحادیه دام��داران و بین 
دامداران اس��دآباد توزیع می شود که مدارک و مستندات آن 
برای راس��تی آزمایی و بررس��ی به این اداره ارسال شده و در 
صورت تایید به اس��تان ارجاع و در صورت وجود مش��کل به 

اداره تعزیرات حکومتی ارجاع خواهد شد.
وی ب��ا اش��اره به عملک��رد اداره صنعت، مع��دن و تجارت 
شهرس��تان در حوزه فرش و مشاغل خانگی در سال گذشته 
گف��ت: ایجاد اش��تغال ب��رای 300 نفر در حوزه فرش��بافی و 
خیاطی، تشکیل پرونده برای 30 نفر پشتیبان در حوزه مشاغل 
خانگی، برگزاری 2دوره کلاس های آموزشی رشته فرشبافی، 

معرفی افراد توانمند برای ش��رکت در نمایشگاه های داخلی و 
بین المللی فرش دستباف، پرداخت مبلغ ۱00میلیون تومان 
تس��هیلات به فرشبافان مستقل، پرداخت 500میلیون تومان 
تس��هیلات به پشتیبانان رش��ته فرش و خیاطی، ۸00 مورد 
بازرس��ی از بیمه ش��دگان تأمین اجتماعی فرش و برگزاری 
مس��ابقه تندبافی فرش در سطح شهرس��تان از اهم عملکرد 

این اداره است.
قربانی با بیان اینکه س��ال گذش��ته ۷۸۴ مورد بازرس��ی از 
واحدهای نانوایی س��طح شهرستان از س��وی واحد آرد و نان 
و س��امانه جامع انبارهای اداره صنعت، معدن و تجارت انجام 
شده است، خاطرنش��ان کرد: در این بازرسی ها ۶3 پرونده با 
عناوین کم فروشی، گران فروشی، بهداشتی و تعطیلی غیرمجاز 

به تعزیرات معرفی شده اند.
مدیر اداره صنعت، معدن و تجارت شهرس��تان اسدآباد در 
پایان با اشاره به اینکه سال گذشته ۶0 فقره بازرسی مشترک 
از س��وی اداره صنعت، معدن و تجارت شهرس��تان در حوزه 
مب��ارزه با قاچاق کالا انجام گرفته اس��ت، گف��ت: برنج، لوازم 
خانگی، لوازم آرایش��ی و بهداش��تی، انواع سیگار و... می توان 

از اهم کشفیات در بازرسی های مشترک سال گذشته است.

افتتاح سومین کارخانه کنسانتره اسدآباد در انتظار دریافت تسهیلات

موادمعدنیدریاچهنمکقمنیازوارداتیکالاهارابرطرفمیکند
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم: 

فرماندار خوسف با اشاره به وجود 3۶ معدن فعال در شهرستان 
خوسف، گفت: در بزرگ ترین معدن فلزی زیرزمینی خاورمیانه، 
سالانه ۱50هزار تن کانی مس از دل زمین استخراج می شود.

به گزارش فارس، محمد ش��فیعی در جمع اهالی روس��تای 
معدن قلعه زری، اظهار کرد: با وجود همه اقدامات انجام ش��ده 

هنوز مشکلات زیادی در سطح شهرستان باقی مانده است.
وی ب��ا اش��اره به ظرفیت های بس��یار خوب شهرس��تان در 
بخش های مختلف ازجمله کشاورزی، صنایع دستی، گردشگری 
و مع��ادن، بی��ان کرد: با اهمیت دادن به این ظرفیت ها می توان 

غبار محرومیت را از شهرستان جدا کنیم.

فرماندار خوس��ف با بیان اینکه وجود 3۶معدن فعال ازجمله 
معادن طلای ش��ادان، کودکان و قلعه زری این شهرستان را به 
قطب معادن اس��تان تبدیل کرده، افزود: در بزرگ ترین معدن 
فلزی زیرزمینی خاورمیانه، س��الانه ۱50هزار تن کانی مس از 

دل زمین استخراج می شود.
ش��فیعی اظهار کرد: در چند سال اخیر بسیاری از مسئولان 
استان از معدن قلعه زری بازدید داشته و تا حد امکان به بررسی 
و رفع مشکلات این معدن پرداخته اند و لازم است هیات مدیره 
معدن نیز اقدامات بیش��تری جهت رفع مش��کلات زیرساختی 

این روستا قدم بردارند.

وی گف��ت: ب��ا توجه به گزارش های ارس��الی در چند س��ال 
اخی��ر به  صورت میانگین درآم��د خالص معدن قلعه زری بیش 
از ۱0میلیارد تومان بوده اس��ت و باید قس��متی از این درآمدها 

در روستا هزینه شود.
فرماندار خوسف با تاکید بر اینکه تامین مسکن برای کارگران 
کوچک ترین وظیفه س��هامداران معدن قلعه زری است، عنوان 
کرد: تهیه برنامه توس��عه معدن یکی اقدامات بس��یار خوب در 
مع��دن قلع��ه زری بوده و امیدواریم هرچه س��ریع تر این برنامه 
به مرحله اجرا دربیاید. ش��فیعی با یادآوری اینکه بس��یاری از 
تجهیزات و امکانات معدن متعلق به بیش از 50 س��ال گذشته 

بوده و قوه قضاییه برای نوسازی معدن ورود پیدا کرده، مطرح 
کرد: با توجه به اینکه تمام کارگران و خانواده آنها زیرپوش��ش 
سازمان تامین اجتماعی هستند قول های مساعدی جهت رفع 
مشکلات بهداشتی داده اند که امیدواریم هر چه سریع تر اجرایی 

شود.
وی مطرح کرد: جاده روستایی معدن قلعه زری به عنوان جاده 
روس��تایی تعریف ش��ده که با وجود همه هزینه هایی که برای 
ترمیم این جاده هزینه می شود با عبور تریلی ها با بار سنگین بار 
دیگر جاده تخریب می شود و در حال حاضر مرمت قسمتی از این 

جاده با اعتباری افزون بر 20میلیارد ریال در حال انجام است. 

»قلعه زری« بزرگ ترین معدن فلزی زیرزمینی خاورمیانه

 گروه معدن: 
رئیس س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت قم 
گفت: مواد معدنی دریاچه نمک این استان مواد 
اولیه اس��تراتژیک درصنای��ع الکترونیکی و مواد 

صنعتی حیاتی کشور را برطرف می کند.
به گزارش ایرنا، محمود س��یجانی با اش��اره به 
اینک��ه دراین دریاچه 3۸نوع م��واد اولیه غنی و 
ارزشمند شناس��ایی ش��ده،  افزود: درحال حاضر 
وارد کننده مواد اولیه اس��تراتژیک هس��تیم، که 
مواد معدنی دریاچه نمک کمک قابل توجهی در 

عدم وابستگی می کند.
وی گفت: احیای مع��ادن از دیگر اولویت های 
مهم استان اس��ت که در این  بین بهره برداری از 

منابع معدنی دریاچه نمک در اولویت قرار دارد.
وی اظه��ار ک��رد: دریاچ��ه نمک ق��م یکی از 
دریاچه های برتر بین المللی است که دارای مواد 

معدنی بسیار باارزشی است.
س��یجانی افزود:  یکی از ویژگی ه��ای دریاچه 
نمک این است که تمام مواد اولیه استخراج  شده 
از آن با نخس��تین بارندگی بازآفرینی می شود و 

یک پدیده زایشی کم نظیر است.
رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
ق��م ابراز ک��رد: براس��اس گزارش های س��ازمان 
محیط زیس��ت، فعالیت های معدنی دریاچه نمک 
ضربه به اکوسیستم و مسائل زیست محیطی وارد 

نمی کند.
وی ادام��ه داد: ب��رای ایج��اد ارزش اف��زوده از 
دریاچ��ه نمک س��رمایه گذاران متعدد خارجی و 

داخلی اعلام آمادگی کرده اند.
کمب�ود ورق ف�ولادی عامل گرانی  �

لوازم خانگی
س��یجانی در بخش دیگری از س��خنان خود، 
گف��ت: با ممن��وع ش��دن واردات لوازم خانگی با 
وج��ود اینکه این بخش رونق گرفته اما در تولید 

ورق های فولاد و نورد با مشکل روبه رو شده ایم.
وی ابراز کرد: قم با مشابه سازی فرش دستباف 
قم از س��وی برخ��ی واحدهای فرش ماش��ینی 
مخال��ف اس��ت و باید ای��ن کارخانه ه��ا لوگوی 
ماش��ینی ب��ودن آن را به 3زبان زن��ده دنیا درج 

نمایند.
رئیس س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت قم 
تصریح ک��رد: افزای��ش صادرات به کش��ورهای 
اوراسیا با رفع محدودیت های ارزی اولویت اصلی 

قم در بخش صادرات کالاست.
وی گف��ت: س��ال گذش��ته 220 میلیون دلار 
ص��ادرات کالا از ق��م انج��ام ش��د، درحالی که 
هدف گذاری اس��تان 250 میلیون دلار بود، سال 
گذشته صادرات کالا در اسفند با شیوع کرونا به 

صفر رسید.
سیجانی ابرازکرد: صنعت کفش یکی از صنایع 
ب��ا دارای ارزش افزوده بالای برای قم اس��ت و در 
این رابطه ش��هرک تخصص��ی کفش و دمپایی با 

تغییرات جزئی در نقشه اولیه آن احداث خواهد 
شد. رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت قم 
بیان کرد: با توجه به مشکلات تحریم و انتقال ارز، 
اولویت اصلی اس��تان در مبحث تجارت خارجی 
تهاتر کالاهای موردنیاز اس��ت. س��یجانی افزود: 
جهش تولید و بهبود فض��ای واحدهای صنعتی 
و تولیدی قم بارونق صادرات امکان پذیر اس��ت. 
وی یادآور شد: ش��یوع ویروس کرونا تاثیرمنفی 
در اقتص��اد اس��تان به ویژه در بخ��ش صادرات، 
تعهدات ارزی و تامین مواد اولیه گذاشته اس��ت. 
س��یجانی با اش��اره به گرانی مرغ و تخم مرغ نیز 
گفت: کمبود نهاده های دامی در ماه های گذشته 
و کاه��ش جوجه ریزی عامل مه��م گرانی مرغ و 

تخم مرغ است.
وی اضافه کرد: حداکثر قیمت مرغ در قم نباید 

از ۱5 هزار و 200 تومان بیشتر عرضه شود.
۳۰ واح�د راکد قم ب�ه چرخه تولید  �

بازمی گردد
وی دربخ��ش دیگری از س��خنان خ��ود، روند 
احی��ای واحده��ای راکد صنعت��ی را موردتوجه 
قرار داد و عنوان کرد: ۱52 واحد صنعتی س��ال 
۹۷، 25 واحد صنعتی سال گذشته و امسال نیز 
30 واح��د راک��د صنعتی باید احی��ا و به چرخه 
تولید بازگردد. س��یجانی اف��زود: همچنین کرونا 
ضربه س��نگینی ب��ه رونق فروش داخ��ل به ویژه 

در روزهای پایانی س��ال گذشته وارد کرده است. 
رئی��س س��ازمان صنع��ت، معدن و تج��ارت قم 
تصریح کرد: درکنار تهدید مسائلی مانند کرونا و 
تحریم، فرصت بسیار مطلوبی برای داخلی سازی 
قطعات صنعتی و مواد اولیه به وجود آورده است. 
س��یجانی گفت: در آغاز ش��یوع کرونا حتی یک 
عدد ماس��ک نیز در قم تولید نمی ش��د و از این 
نظر یک منطقه کاملا وابس��ته بودیم. وی افزود: 
بعد از شیوع کرونا ۶ واحد تولیدی ماسک در قم 
فعال شده که می تواند تمام نیازهای روزانه استان 
را برطرف کند. رئیس س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت قم خاطرنشان کرد: همچنین چند واحد 
پویا و کارآمد در تولی��د مواد ضدعفونی کننده و 
لباس های مخصوص بیمارستانی در شهرک های 
صنعت��ی ق��م ب��ا تغییر خ��ط تولید فعال ش��د. 
س��یجانی یادآور ش��د: رون��ق ف��روش اینترنتی 
محص��ولات مصرف��ی یکی دیگ��ر از فرصت های 
ارزش��مندی بود که کرونا به وجود آورده اس��ت. 
وی ادام��ه داد: با آغاز تحریم های خارجی فضای 
امیدوارکنن��ده ای برای جهش تولی��د داخلی به 
وجود آم��ده به گونه ای که برای اس��تقرار برخی 
صنایع با کمبود زمین در ش��هرک های صنعتی 
قم مواجه ش��ده ایم. س��یجانی تاکید کرد: ایجاد 
اتصال بین تولیدکننده و مصرف کننده اقتصادی 
از هدف گ��ذاری مهم قم در س��ال جهش تولید 

اس��ت. رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
قم با اش��اره به خسارت کرونا به برخی از اصناف 
ق��م گفت: صنعت س��وهان در۴ ماه گذش��ته با 

آسیب های جدی روبه رو شده است.
وی خاطرنش��ان کرد: سازمان صنعت، معدن و 
تجارت قم س��ال ۹۸ به عنوان سازمان برتر کشور 

در مبحث عملکرد برگزیده  شده است.
مشکل کمبود بازرس در قم �

احم��د س��میعی، مع��اون نظارت و بازرس��ی 
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت قم هم با انتقاد 
از کمبود نیروهای بازرس��ی در ق��م ابرازکرد: در 
بخش نظ��ارت و بازرس��ی س��ازمان 2۴ بازرس 

مشغول فعالیت هستند. 
و  تع��ادل در عرض��ه  ع��دم  داد:  ادام��ه  وی 
تقاض��ا یک��ی از عوام��ل مهم در بره��م خوردن 
وضعیت بازار و لجام گس��یختگی قیمت هاس��ت. 
س��میعی اضافه کرد: گرانی کالا با گران فروش��ی 
کالا متف��اوت اس��ت و حوزه نظارت و بازرس��ی 
 س��ازمان در حوزه گران فروش��ی جایگاه برخورد 

قانونی دارد. 
معاون نظ��ارت و بازرس��ی س��ازمان صنعت، 
معدن و تجارت ق��م تصریح کرد: از زمان اصلاح 
قیمت س��وخت ش��اهد رش��د در احتکار کالا و 
فروش و عرضه های نامتعارف هس��تیم. سمیعی 
نسبت گفت: سال ۹۸، ۸۹ هزار مورد بازرسی از 
بنگاه ه��ای اقتصادی صنفی و غیر صنفی انجام و 
۷ ه��زار ۴00 پرونده به ارزش ۸3 میلیارد تومان 

تشکیل  شده است. 
وی یادآور ش��د: در 3 ماهه گذشته، 2۴ هزار و 
 5۷مورد بازرسی از بنگاه های اقتصادی استان انجام

 شده است.

تامی�ن  � در  ق�م  مطل�وب  وضعی�ت 
کالاهای اساسی

همچنین امیرحس��ین پروان، معاون بازرگانی و 
توسعه تجارت سازمان صنعت، معدن و تجارت قم 
در ادامه ابراز کرد: قم یکی از اس��تان های مطلوب 
کشور در تامین کالاهای اساسی معرفی  شده است. 
وی گفت: برخلاف س��ال های گذشته در سه ماهه 
اول امسال قم هیچ کمبودی ازنظر تامین کالاهای 
اساسی نداشته است. وی ابرازکرد: از ابتدای امسال 
2 ه��زار و ۹00 تن برنج، 3 هزار تن ش��کر و ۱22 
تن گوشت قرمز در قم توزیع  شده  است. وی اضافه 
کرد: در ماه رمضان ۷۸۷ تن برنج به قم اختصاص  
یافت��ه ب��ود که عملک��رد ق��م 3برابر ای��ن رقمی 
تخصیصی بوده اس��ت. وی با اش��اره به گرانی مرغ 
و تخ��م نیز گفت: افزایش قیمت نهاده ها و تحویل 
دیرهنگام نهاده ها به مرغداران 2توجیه فعالان این 
صنعت در افسارگس��یختگی قیمت ها می باش��د. 
پ��روان خاطرنش��ان کرد: درحال حاض��ر 250 تن 
مرغ منجمد در انبارهای اس��تان باقیمت ۱3 هزار 
و 500 توم��ان ذخیره ش��ده اس��ت. دریاچه نمک 
در ناحیه ش��رقی قم و در حدفاصل 3اس��تان قم، 
سمنان و اصفهان قرارگرفته و بزرگ ترین دریاچه 
فصلی و فراش��ور کشور است که حدود 200 هزار 
هکتار وس��عت داشته و یک س��وم آن در محدوده 
جغرافیایی قم قرارگرفته است. این دریاچه دارای 
س��اختار زمین ش��ناختی کم نظیر ش��امل پوسته 
نمکی و حاش��یه باتلاقی اس��ت، املاح معدنی این 
دریاچه، م��وادی از قبیل س��دیم کلرید، س��دیم 
سولفات، منیزیم کلرید و منیزیم سولفات ازجمله 
بارزترین و مهم ترین ترکیبات تش��کیل دهنده این 

منبع عظیم خدادادی به شمار می آید.

کارخانه تصفیه نمک  



واله، معدنکار برزیلی توافقنامه ای را برای نظارت بر موارد 
ابتلا به کروناویروس در مجتمع معادن Itabira امضا کرد. 
این مجتمع که یکی از اصلی ترین مراکز تولید س��نگ آهن 
اس��ت در اوایل این ماه به دلیل نگرانی های بهداشتی موقتا 

تعطیل شده بود.
به گزارش معدن نیوز، رویترز گزارش داد مس��ئولان این 
ش��رکت گفته اند که مواردی از اقدامات بهداش��تی ازجمله 
آزمایش تمام��ی کارگران هر ۲۱ روز یک بار، مورد موافقت 
دادس��تان کارگری در ایالت مین��اس گرایس و یک دادگاه 

محلی قرار گرفته اس��ت. این مس��ئول اف��زود: واله اکنون 
۱۵روز فرصت دارد تا جزییات برنامه کاهش شیوع ویروس 

را ترسیم کند.
برنام��ه تولید واله در این مجتم��ع ادامه دارد و همزمان 
دس��تگاه های نظ��ارت قضایی برزی��ل این رون��د را نظاره 
می کنن��د. تا در صورت عدم اجرا تعهدات، اقدام مقتضی به 
عم��ل آورند. لازم به تاکید اس��ت که هر گونه کاهش تولید 
از ای��ن مجتمع می تواند بر قیمت جهانی س��نگ  آهن تاثیر 
سو بگذارد. به گفته واله، مجتمع Itabira در سال ۲۰۱۹ 

تقریب��ا ۳۶ میلیون تن س��نگ آهن تولید ک��رد و تولید کل 
این ش��رکت تقریبا ۳۰۲ میلیون تن بوده است. واله پس از 
قرنطینه ناش��ی از کرونا ویروس در ۱۷ ژوئن بدون تغییر در 
برنامه تولید سالانه خود، معادن خود را دوباره باز کرد اما به 
جهت افزایش شمار تلفات ناشی از این بیماری در میناس 
گرایس، بررسی موشکافانه تعدادی از این معادن همچنان 
ادام��ه دارد. برزیل بع��د از امریکا رتبه دوم م��وارد ابتلا به 
 Andreas کروناویروس را در س��طح جهان دارد. تحلیلگر
Bokkenheuser در یادداش��تی به تاری��خ ۲۴ ژوئن به 

مش��تریان خود گفت: ما فکر می کنیم خطر قرنطینه شدن 
دوباره میناس گرایس و به تبع آن خطر کاهش برنامه تولید 

واله همچنان وجود دارد.

برنامه تولید واله در بحران
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گزارش 

براس��اس گزارش ش��ورای جهان��ی طلا، ورود س��رمایه به 
صندوق های ETF طلا در س��طح جهانی ب��ه ۳۹.۵میلیارد 
دلار رس��یده و رکورد س��الانه ۲۳میلیارد دلار که مربوط به 
سال۲۰۱۶ بوده را شکس��ته است. ۸۰درصد از ورود سرمایه 
در ژوئ��ن مربوط ب��ه صندوق های امریکای ش��مالی بوده که 
۴.۶میلیارد دلار ب��ه دارایی های تحت مدیری��ت آنها افزوده 

شده است.
به گزارش ایس��نا، طلا به گزینه محبوب س��رمایه گذارانی 
تبدیل ش��ده که با ابهامات پیرامون پاندمی ویروس کرونا در 
بازار سهام روبه رو هستند و در نتیجه قیمت این فلز ارزشمند 
هفته گذش��ته ب��ه بالاترین حد خود در حدود ۹س��ال اخیر 
صع��ود ک��رد و راه برای رکوردش��کنی بیش��تر در نیمه دوم 

سال۲۰۲۰ هموار شد.
هر اونس طلا چهارش��نبه گذش��ته در معاملات بازار آتی 
امری��کا ب��ا ۱۳دلار و ۲۰ س��نت معادل ۰.۷درص��د افزایش، 
در ۱۸۲۳دلار و ۱۰س��نت بسته ش��ده بود که این قیمت از 
سپتامبر سال۲۰۱۱ به این طرف بی سابقه بود. با این حال هر 
اونس طلا در معاملات روز جمعه بازار نیویورک با یک دلار و 
۹۰سنت معادل ۰.۱درصد کاهش، در ۱۸۰۱دلار و ۹۰ سنت 

بسته شد اما برای کل هفته حدود ۰.۷ درصد افزایش داشت 
که پنجمین افزایش هفتگی متوالی بود.

و  ارزش��مند  فل��زات  اخب��ار  نورم��ان، مدیرعام��ل  راس 
فراهم کننده اطلاعات در متالز دیلی در این باره به مارکت واچ 
گف��ت: طلا از مرز ۱۸۰۰ دلار عبور کرده و به نظر می رس��د 
ج��ادوی خود را بازیافته اس��ت. طلا نه ب��ه دلار امریکا نه به 
ویروس کرونا واکنش نش��ان می دهد بلکه به تاثیر اقتصادی 
رشد عظیم نقدینگی در ۳ماهه دوم واکنش نشان می دهد که 
نگرانی ها را نس��بت به تورم آینده و بازده واقعی منفی اوراق 
خزانه امریکا برانگیخته است. گزینه مورد نظر سرمایه گذاران 
بدون ش��ک صندوق های ETF طلا بوده ک��ه خرید در آنها 
از ابتدای امس��ال تاکنون از آمار کل س��ال ۲۰۱۹ فراتر رفته 

است.
براس��اس گزارش ش��ورای جهان��ی طلا، ورود س��رمایه به 
صندوق های ETF طلا در س��طح جهانی ب��ه ۳۹.۵ میلیارد 
دلار رس��یده و رکورد س��الانه ۲۳ میلیارد دلار که مربوط به 
س��ال۲۰۱۶ بوده را شکسته است. ۸۰ درصد از ورود سرمایه 
در ژوئ��ن مربوط ب��ه صندوق های امریکای ش��مالی بوده که 
۴.۶میلیارد دلار ب��ه دارایی های تحت مدیری��ت آنها افزوده 

ش��ده است. خوان کارلوس آرتیگاس، مدیر تحقیقات شورای 
جهانی طلا در بیانیه ای اظهار کرد: سرمایه گذاری در صندوق 
ETF طلا امس��ال تحت تاثیر ت��لاش س��رمایه گذاران برای 
داش��تن بیمه مطمئن در برابر آش��فتگی اقتصادی ناش��ی از 
شیوع کووید-۱۹ چند بار رکورد شکسته است و تقاضا برای 
این نوع سرمایه گذاری احتمالا با روند پرقدرتی در نیمه دوم 
س��ال ادامه پیدا خواهد کرد زیرا نگرانی ها نس��بت به تبعات 
اقتصادی کووید-۱۹ و نرخ بالای ابتلا به ویروس کرونا تداوم 

خواهد داشت.
بهای معاملات هر اونس طلا از ابتدای سال ۲۰۲۰ تاکنون 

حدود ۱۹ درصد رشد داشته است.
اد موی که از س��ال ۲۰۰۶ تا ۲۰۱۱ در طول بحران مالی 
مدیر ضرابخانه امریکا بود، در این باره گفت: بسیاری از عوامل 
مش��ابهی که ط��لا را از حدود ۶۰۰ دلار در س��ال ۲۰۰۶ به 
۱۹۰۰ دلار در س��ال ۲۰۱۱ رساند، عامل رشد فعلی قیمت 

طلا هستند.
وی که اکنون استراتژیس��ت ارش��د ش��رکت خرده فروشی 
طلای والاروم است، به مارکت واچ گفت: مقادیر عظیمی پول 
و اقدامات محرک مالی بدون مس��یر واضحی به بازار سرازیر 

ش��ده اند و مس��یر احیای اقتصادی از بحران فعلی ناهموار و 
نامعلوم است. این مسئله باعث فرار از تورم و حرکت به سوی 
دارایی های امن ش��ده و به نفع طلا تمام ش��ده است. با این 
ح��ال تفاوت هایی میان دوره فعل��ی و دوره قبلی وجود دارد. 
یکی از این تفاوت ها می��زان عظیم تزریق نقدینگی و تدابیر 
مح��رک مالی اس��ت که در یک فاصله زمان��ی کوتاه تر انجام 

شده است. 
ناآرام��ی و اعتراضات داخلی و انتخابات ریاس��ت جمهوری 
آینده در امریکا هم این دیدگاه که امریکا در ش��رایط طوفان 

اقتصادی یک جزیره ثبات است را دچار تردید کرده است.
در ای��ن بی��ن، پاندمی باعث ش��ده ضرابخانه ه��ای دولتی 
که س��که های ط��لا تولی��د می کنند، ب��ه ص��ورت کامل یا 
 مقطع��ی تعطی��ل ش��وند و در نتیج��ه تولی��د آنه��ا مختل

شده است.
 بر اس��اس گزارش مارک��ت واچ، این کارش��ناس در عین 
حال هش��دار داد طلا ممکن اس��ت با اق��دام معامله گران در 
س��ودگیری از افزایش اخیر قیمت ها، با فش��ارهای کاهشی 
روبه رو شوند اما عوامل بنیادین نشان می دهند که روند فعلی 

طلا صعودی است.

دلیل اقبال سرمایه گذاران به طلا

زنگ خطر کاهش تقاضای فولاد با موج جدید کرونا
وضعیت بازارهای فولاد 

در هفته گذشته 
بازار س��نگ آهن در هفته گذش��ته در چین و 
ایران با بهبود نس��بی قیمت ها روبه رو ش��د و در 
مقابل ب��ازار قراضه هفته ای با ثب��ات قیمتی را 

پشت سر گذاشت.
به گزارش پایگاه خب��ری فولاد ایران، آخرین 
قیم��ت س��نگ آهن وارداتی خل��وص ۶۲ درصد 
هفته گذش��ته در چین تا ۷دلار بهبود داش��ت 
س��ی اف آر  خش��ک  ت��ن  ه��ر  ۱۰۷.۰۵ دلار  و 
ثبت ش��د؛ البت��ه به نظر فع��الان ب��ازار انگیزه 
 کاف��ی برای تداوم رش��د قیمت در ب��ازار وجود 

ندارد.
 در ب��ازار ص��ادرات ایران، قیمت س��نگ آهن 
مگنتی��ت خل��وص ۶۱ درصد هفته گذش��ته از 
۵۸.۹دلار به ۶۰.۴ دلار هر تن فوب بهبود داشت. 
س��نگ آهن هماتیت صادراتی خلوص ۶۱ درصد 
ای��ران نیز از ۵۶.۸ دلار به ۵۸.۳ دلار هر تن فوب 

رسید.
ب��ازار قراض��ه همچنی��ن در ب��ازار قراضه در 
هفت��ه ای که گذش��ت متوس��ط قیم��ت قراضه 
وارداتی س��نگین ۲۰-۸۰ در ترکیه همچنان در 
۲۵۵ دلار هر تن سی اف آر در ثابت ماند. البته تا 
پای��ان هفته بهبود تقاضای فولاد در بازار داخلی 
ترکیه و رش��د قیمت فولاد در بازار چین موجب 
شد امیدواری هایی برای رش��د قیمت در آینده 
نزدیک در بازار این ماده اولیه ایجاد شود؛ گفته 
می ش��ود قیمت هایی در ۲۵۶.۵ دلار نیز شنیده 

شد.
قراضه صادراتی سنگین کلاس ۲ ژاپن با ۳دلار 
بهبود به ۲۱۵دلار هر تن فوب رس��ید. متوسط 
قیمت قراضه وارداتی س��نگین در شرق آسیا در 
۲۵۷دلار هر تن س��ی اف آر در ثبات بود. در بازار 
داخلی امریکا قراضه خرد ش��ده از ۲۴۷دلار به 

۲۳۵دلار هر لانگ تن کاهش داشت.
بازار بیلت �

بازار بیلت صادراتی س��ی ای اس، هفته گذشته 
را در متوس��ط قیمت ۳۷۰ت��ا ۳۷۵دلار هر تن 
فوب ب��ه پایان رس��اند که ۱۰تا ۱۵دلار رش��د 
هفتگی داش��ت؛ در کل بهبود تقاضای چینی ها 
 موجب ش��د جو بازار س��ی ای اس نی��ز مثبت تر 

شود.
هفت��ه گذش��ته چی��ن در ۴۰۵دلار ه��ر تن 
س��ی اف آر مع��ادل ۳۹۰دلار ه��ر تن ف��وب از 
س��ی ای اس بیلت خرید. در ترکی��ه برای بیلت 
سی ای اس خریداران به دنبال ۳۵۵دلار هر تن 
ف��وب بودند که مورد قبول عرضه کننده ها نبود. 
در هرحال بیلت صادراتی ترکیه تا ۵دلار رش��د 
داشت و ۳۸۰تا ۳۹۰دلار هر تن فوب ثبت شد.

هفته گذش��ته در ب��ازار واردات بیلت جنوب 
ش��رق آس��یا قیم��ت ۴۰۰ت��ا ۴۰۵دلار هر تن 

سی اف آر ثبت شد که تا ۳دلار رشد داشت.
بازار میلگرد �

هفت��ه گذش��ته میلگرد صادراتی س��ی ای اس 
از ۴۰۰ت��ا ۴۱۰ دلار به ۴۱۰ ت��ا ۴۱۵ دلار هر 
تن فوب رس��ید و در ترکیه قیمت پیش��نهادی 
صادرات��ی از ۴۰۷ ت��ا ۴۱۵دلار ب��ه ۴۰۰ ت��ا 

۴۱۰دلار هر تن فوب کاهش داشت.
در جنوب ش��رق آس��یا میلگ��رد وارداتی در 
۴۲۵دلار هر تن سی اف آر در ثابت ماند؛ البته در 
چین قیمت میلگرد صادراتی ۴دلار رشد داشت 

و ۴۶۱دلار هر تن فوب شنیده شد.
در ب��ازار داخلی اروپا میلگرد ۴۳۰یورو هر تن 
درب کارخان��ه و در ثبات بود. در بازار امریکا نیز 
میلگرد در ۵۸۰دلار هر ش��ورت تن بدون تغییر 

باقی ماند.
بازار ورق �

ورق گرم صادراتی س��ی ای اس در هفته ای که 
گذش��ت در ۴۰۰ تا ۴۱۵دلار هر تن فوب بدون 
تغییر ماند؛ ورق گ��رم وارداتی در ترکیه ۴۲۵تا 
 ۴۳۰دلار هر ت��ن س��ی اف آر و در ثبات قیمتی 

بود.
متوس��ط قیمت ورق گرم صادرات��ی چین از 
۴۴۱دلار ب��ه ۴۵۷دلار هر تن فوب رس��ید. در 
ب��ازار واردات چی��ن تمایل به خری��د ورق گرم 
وارداتی بیش��تر ش��ده بود و محمول��ه هایی در 
۴۴۳ تا ۴۵۰دلار هر تن س��ی اف آر نهایی ش��د. 
ورق گرم وارداتی در جنوب ش��رق آس��یا نزولی 
ب��وده تا ۱۰دلار ارزان تر ش��ده ۴۳۲دلار هر تن 

سی اف آر ثبت شد.
در ب��ازار داخلی اروپا ورق گ��رم ۲یورو بهبود 
داش��ته ۴۰۳یورو هر تن درب کارخانه ثبت شد. 
در ب��ازار امریکا نیز ورق گرم ۶دلار افت داش��ته 
۴۶۹دلار هر شورت تن درب کارخانه ثبت شد.

 گروه معدن: 
ی��ک صاحب نظر در حوزه بازار بین المللی فولاد 
معتقد است: با آغاز پاندومی جدید کرونا در جهان 
و ادام��ه کاهش تقاضای جهانی برای خرید فولاد، 
ض��رورت دارد اس��تراتژی های جدیدی در زمینه 
حفظ بازار های هدف از سوی متولیان کشور هرچه 
سریع تر اجرایی شود، در غیر این صورت سرنوشت 

ناگواری برای صنعت فولاد به وجود خواهد آمد.
به گ��زارش اقتصاد۲۴، ش��یوع وی��روس کرونا 
در ماه های گذش��ته بیش��تر صنایع را در بازار های 
داخلی و خارجی دس��تخوش رکود کرده و در این 
میان صنعت فولاد نیز از این تاثیر بی نصیب نبوده 
است، اما در داخل کشور شرکت های تولیدکننده 
فولاد ب��ا اجرای پروتکل های بهداش��تی به تولید 
ادام��ه دادند.اما تحت تاثیر رکود ناش��ی از ش��یوع 
کرون��ا، قیمت تعدادی از محص��ولات فولادی در 
کش��ور های اروپایی به سطوح سال۲۰۰۹ رسیده 

است.
این درحالی اس��ت که در ماه های گذش��ته در 
ش��رایطی که تقاضا برای محص��ولات فولادی در 
اروپا به ش��دت افت کرد و به ویژه حاش��یه س��ود 
تولی��د ورق های فولادی افت ش��دیدی را تجربه 
ک��رد، انجمن فولاد اتحادیه اروپ��ا که اعضای آن 
ش��رکت های فولادی اروپایی و فدراس��یون های 
مل��ی فولادی در اروپا هس��تند، وارد گود ش��ده و 
افزایش محدودیت های واردات فولاد را خواس��تار 

شده است.
کاهش ظرفیت تولید فولاد در جهان �

کی��وان جعف��ری طهرانی، کارش��ناس ارش��د 
بازار ه��ای جهانی ف��ولاد در رابطه با وضعیت بازار 
ف��ولاد در گفت وگو با اقتص��اد ۲۴ می گوید: امروز 
ب��ا پاندومی کرونا در جهان و ورود موج جدید این 
بیماری، کل بازار جهانی در زمینه تولید، عرضه و 
تقاض��ای فولاد به غیر از بازار تولید و عرضه چین، 

شاهد افت چشمگیری بوده است.
به گفته وی، از ژاپن تا آلمان و بیشتر فولادسازان 
جهان تحت تاثیر ش��یوع کرونا با کاهش ظرفیت، 
درحال تولید فولاد هس��تند و تنها چین همچنان 
با ظرفیت بالاتر از س��ایر کش��ور ها در حال تولید 

فولاد است.
وی ادامه داد: این در حالی است که با اوج شیوع 
کرونا ویروس، ظرفیت تولید فولادس��ازان مطرح 
جهان ۵۰ درصد کاهش داشت، حالا شیوع کرونا 
در اروپا و جنوب ش��رق آس��یا تا حدودی کنترل 
ش��ده و با توجه به ش��رایط فعلی این بیماری در 
بیشتر کش��ور ها، همچنان ظرفیت تولید فولاد از 

۷۰ درصد تجاوز نکرده است.
این کارش��ناس ارش��د بازار جهانی فولاد گفت: 
اما ش��رایط تولید فولاد در چین نس��بت به س��ایر 
کش��ور ها متفاوت اس��ت. ظرفیت تولی��د فولاد از 
همان ابتدای شیوع کرونا ویروس در این کشور از 
۷۰ درصد پایین نیامد و اکنون افزون بر ۹۴ درصد 

ظرفیت تولید فولاد در چین وجود دارد.
وی تصریح کرد: اما از س��وی دیگر چین نگران 
اس��ت که با افزایش عرضه، قیمت ها با افت جدید 
روبه رو شود. برای همین است که در اوایل آگوست 

یکسری از ش��رکت های فولادسازی طرح کاهش 
ظرفیت تولید را مطرح کرده اند، یعنی حدود سه 
ماه زودتر از موعد، چون هر س��ال در اواخر س��ال 
میلادی برای کنترل در تولید و عرضه فولاد، اقدام 

به کاهش ظرفیت تولید می شود.
ب��ه گفته جعف��ری طهرانی، چین ب��ا این اقدام 
قصد دارد مانع س��قوط قیمت فولاد شود، هرچند 
درحال حاض��ر هم روند کاهش تولید فولاد را آغاز 
کرده و شاید عرضه به بازار جهانی را نیز محدودتر 

کند.
این کارش��ناس با تاکید ب��ر اینکه اگر موج دوم 
ش��یوع کرونا در ایران جدی ش��ود، قطعا در بازار 
تولی��د و مصرف فولاد ه��م تاثیر می گذارد، گفت: 
این کاهش تولید باعث افزایش قیمت ها می ش��ود 
و در بازار مسکن هم بی تاثیر نخواهد بود، از این رو 
باید قبل از هر اتفاق ناخوشایند در اقتصاد، با تدبیر 

خاص از شدت آن جلوگیری شود.
وی ی��ادآور ش��د: ب��ا م��وج دوم ش��یوع کرونا 
ساخت وساز ها و پروژه های عمرانی به دلیل رعایت 
فاصله اجتماعی تعطیل می شوند و متولیان شهری 
جلوی بیش��تر فعالیت های عمرانی و ساخت وساز 
را برای حفظ ج��ان هموطنان خواهند گرفت که 
همین رویه قطعا تبعات اقتصادی را به بخش فولاد 

خواهد زد.
جعفری طهرانی ادامه داد: اگر هم بنا به دلایلی 

پیمان��کاران و صاحبان پروژه ها قصد ادامه فعالیت 
با همان نیرو های خود را داشته باشند این موضوع 
نی��ز به دلیل افزایش مرگ و میر فاجعه بار خواهد 
ش��د. در هر ۲ حالت، ش��رایط بازار فولاد ایران به 

مخاطره خواهد افتاد.
ای��ن صاحب نظر در حوزه بازار فولاد بین المللی 
گفت: در ادامه ش��رایط مطرح شده، تورم و گرانی 
حاصل می ش��ود. هرچند امروز ارزش پول ملی به 
ش��دت کاهش یافته که حاصل آن همین تورم و 

گرانی بوده است.
وی تصریح کرد: هرچند در بیش��تر کشور های 
توس��عه یافته با کاهش عم��دی ارزش پول ملی، 
فرصت را برای صادرات بیشتر می کنند، اما مدتی 
اس��ت در ایران به دلی��ل رکود اقتصادی با کاهش 
ارزش پول ملی ش��دیدی مواجه ش��ده ایم، اما در 

امر صادرات هیچ تاثیری نداشته است.
این تحلیلگر ب��ازار فولاد ادامه داد: اگر ما تولید 
داش��ته باش��یم، اما بازار ب��ه دلیل عرض��ه مازاد 
کش��ور های دیگر از دست رفته باشد و تحت تاثیر 
قرار گرفته باش��د باعث می ش��ود که نتوان از این 
کاهش ارزش پول ملی که موتور محرک صادرات 

است به نحوه صحیح استفاده کرد.
جعفری طهرانی یادآور ش��د: با توجه به ظرفیت 
ب��الای تولید محص��ولات معدنی و ظرفیت ذخایر 
معدن��ی در کش��ور هن��وز در روند ص��ادرات این 

محصولات )به غیر از مس و فولاد( نتیجه مطلوب 
و ایده  آل کس��ب نشده اس��ت، از این رو در چنین 
ش��رایطی علاوه ب��ر اینکه بازار جدیدی به دس��ت 
نیام��ده، حت��ی بازار ه��ای این محص��ولات نیز تا 
ح��دود زیادی از دس��ت رفته اس��ت. این موضوع 
نش��ان می دهد که کش��ور با ضعف ش��دیدی در 
سیاس��ت های اجرایی مواجه اس��ت و هیچ یک از 
اصول حفظ بازار را نتوانسته رعایت و حفظ کند.

انعطاف پذیری کلید توسعه �
این کارش��ناس ارش��د بازار ه��ای جهانی فولاد 
در پاس��خ به س��والی مبنی بر اینکه در این شرایط 
باید چه تدبیری اندیش��ید که بازارها ی صادراتی 
حفظ ش��ود؟ گفت: تولید و بازاریابی انعطاف پذیر 
موضوع جدیدی اس��ت که باید به آن توجه ش��ود. 
ابتدا به مفهوم این دو واژه باید توجه بیش��تر شود. 
در ش��رایط پاندومی کرونا تا زمانی که واکسن آن 
س��اخته نشده و ش��یوع آن براساس پیش بینی ها 
تا اخر س��ال ۲۰۲۱ یا پای��ان ۱۴۰۱ ادامه خواهد 
داشت ضرورت دارد تولید و بازاریابی انعطاف پذیر 
ب��رای حفظ و حتی ارتق��ای بازار های هدف به کار 
گرفته ش��ود. به اعتقاد جعفری طهرانی، از این رو 
در تولید و بازاریابی فولاد باید انعطاف پذیر باشیم. 
درحال حاضر کش��ور ها برای مقابله با ش��یوع این 
بیماری و حفظ تولی��د و بازار های صادراتی خود، 
سیاست های اجرایی خود را هر ۱۵ روز یکبار مورد 
بازنگری قرار می دهند و براساس شرایط به وجود 
آمده ناش��ی از ش��یوع ویروس کرونا برای تولید و 

بازاریابی خود به نتیجه جدید می رسند.
ای��ن تحلیلگر بازار فولاد ادامه داد: ضرورت دارد 
متولیان و مسئولان کشور ما نیز بنا به ادامه شیوع 
ویروس کرونا و تغییر لحظه ای بازار های صادراتی، 
درب��اره تولی��د و بازاریاب��ی ف��ولاد و محصولات 
معدن��ی حداقل هر ۳ماه یکب��ار مصوبات، طرح ها 
و سیاس��ت های اجرایی خود را مورد بازنگری قرار 

دهند تا با این روش بتوانند تولید و بازار های هدف 
خود را حفظ و در شرایط مساعد توسعه دهند.

وی ادام��ه داد: بای��د توجه داش��ت برای حفظ 
بازار ه��ای صادراتی ملزم هس��تیم که برنامه های 
تولی��دی و صادراتی ف��ولاد و محصولات معدنی با 
بازار های جهانی تطبیق داش��ته باشد. این موضوع 
مطرح شده استراتژی است که از سوی کشور های 

مختلف پیاده شده و تاثیرگذار بوده است.
 ای��ن صاحب نظر در حوزه بازار بین المللی فولاد 
تاکی��د کرد: با آغاز پاندومی جدید کرونا در جهان 
و ادام��ه کاهش تقاضای جهانی برای خرید فولاد، 
ض��رورت دارد اس��تراتژی های جدیدی در زمینه 
حفظ بازار های هدف از سوی متولیان کشور هرچه 
سریعتر اجرایی شود، در غیر این صورت سرنوشت 

ناگواری برای صنعت فولاد به وجود خواهد آمد.
اس�تراتژی جدید، کلید توسعه بازار  �

صادرات فولاد
هما موید جعفری، فعال حوزه معدن و فولاد نیز 
در همی��ن زمینه در گفت وگو با اقتصاد ۲۴ گفت: 
امروز برای حفظ و توسعه تولید و بازار های جهانی 

رعایت استراتژی بازاریابی در اولویت است.
ب��ه گفت��ه این فع��ال ح��وزه مع��دن و فولاد، 
محصولات معدنی مدتی است که با افت صادرات 
رو به رو شده است و این موضوع می تواند در ادامه 
با از دس��ت دادن بازار های هدف روبه رو ش��ود که 
در این صورت می تواند تبعات سنگینی بر اقتصاد 

کشور به همراه داشته باشد.
موید جعفری یادآور شد: امروز شرایط تولید به 
دلیل کاهش تقاضای جهانی فولاد قابل تامل است 
از این رو حداقل برای حفظ بازار های صادراتی باید 
با بازنگری در برخی سیاس��ت ها، در این زمینه از 
س��ایر کش��ور ها عقب نمانده و تا زمان��ی که بازار 
به ش��رایط عادی خود برگ��ردد حداقل بازار های 

باقی مانده را حفظ کرد.

درحال حاضر کشور ها برای مقابله با شیوع کرونا و حفظ 
تولید و بازار های صادراتی خود، سیاست های اجرایی 

خود را هر ۱۵ روز یکبار مورد بازنگری قرار می دهند و 
براساس شرایط به وجود آمده برای تولید و بازاریابی 

خود به نتیجه جدید می رسند
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ETFهاهمچنانبرقراراست
رئی��س س��ازمان ب��ورس و 
اوراق بهادار ب��ا تاکید بر اینکه 
 ETF تصمیمی مبنی بر توقف
قابل  )صندوق س��رمایه گذاری 
معامله( ها گرفته نش��ده است، 
اظهار ک��رد: ETFها همچنان 

برقرار هستند.
به گزارش ایس��نا، حس��ن قالیباف اص��ل، درباره مباحثی مبن��ی بر اینکه 
ممک��ن اس��ت ETF ه��ا متوقف ش��وند، اظه��ار کرد: وزی��ر ام��ور اقتصاد و 
دارایی و رئیس س��ازمان خصوصی س��ازی صحبتی از کنس��ل شدن ETFها 
 نکردند. حتی رئیس س��ازمان خصوصی س��ازی اعلام کرد ETFها همچنان 

برقرار است.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه بای��د درخواس��ت ETF از س��وی وزارت اقتصاد به 
س��ازمان بورس اعلام ش��ود، اظهار کرد: زمانی که درخواس��ت به س��ازمان 
 ارائ��ه ش��ود، کاره��ا را انج��ام می دهیم ام��ا تا کن��ون چنین م��وردی اعلام 

نشده است.
بر اس��اس این گزارش، دولت قصد داشت باقی مانده سهام خود را سه گروه 
بانکی و بیمه ای، پالایش��ی، صنایع فلزی و خودروس��ازی در قالب ETF در 
بازار س��رمایه عرضه کند. در این راستا عرضه نخستین ETF که شامل گروه 
بانکی و بیمه ای می شد چندی پیش با نماد دارایکم انجام شد و گفته می شود 
گروه بعدی صنایع فلزی و خودرو است که شامل فولاد مبارکه و صنایع مس 

و سهام متعلق به دولت در سایپا و ایران خودرو می شود.

تمدیدمهلتبرگزاری
مجمعشرکتهایبورسی

مدیریت نظارت بر ناش��ران س��ازمان بورس گفت: س��ازمان بورس، مصوبه 
س��تاد ملی مدیریت کرونا درباره تمدید 2 ماهه مهلت برگزاری مجمع سالانه 

شرکت های ثبت شده را ابلاغ کرد.
به گزارش س��نا، س��عیدمحمد علیزاده، مصوبه س��تاد ملی مدیریت کرونا 
درباره افزایش مهلت برگزاری مجمع عمومی ش��رکت های س��هامی عام را به 
کلیه شرکت های ثبت شده نزد سازمان بورس و حسابرسان معتمد ابلاغ کرد.

بر این اساس، طبق مصوبه ستاد ملی مدیریت کرونا، مهلت تعیین شده در 
قوانین و مقررات ناظر و تش��کیل مجمع عمومی شرکت های سهامی عام که 

تا پایان تیرماه ۹۹ باید مجمع را برگزار کنند به مدت 2ماه تمدید می شود.

لایحهافزایشسرمایه
شرکتهایبورسیباقید2فوریت

دولت ب��ا هدف س��اماندهی 
وضعی��ت ب��ازار س��رمایه و با 
توج��ه به کش��ش تقاضای بالا 
در ب��ازار س��رمایه ب��ه منظور 
اس��تفاده از فرصت های تامین 
مال��ی از این بازار، ب��ا افزایش 
آزاد شرکت های  سهم ش��ناور 

وابس��ته به دس��تگاه های اجرایی در بازار س��رمایه موافقت ک��رد. به گزارش 
سنا، حجت الاس��لام حس��ن روحانی رئیس جمهوری در جلسه هیات دولت، 
ضمن اس��تقبال از رهنمودهای ارزنده مقام معظم رهب��ری درباره هم افزایی 
ق��وا با یکدیگر تاکید کرد: چنانکه از ابتدای ش��روع مجلس یازدهم گفته ایم، 
دولت آماده تفاهم، همکاری و تعامل سازنده با مجلس شورای اسلامی جهت 
پیش��رفت و آبادانی و مقابله با نقش��ه های شوم دش��منان قسم خورده کشور 

است.
وی همچنین با ابراز خرسندی از امضای تفاهمنامه میان بنیاد شهید و امور 
ایثارگران و وزارت راه و شهرسازی به منظور احداث 12 هزار واحد مسکونی 
برای خانواده های ش��اهد، گفت: خانواده های شاهد عزیزترین سرمایه شان را 
تقدیم انقلاب و کش��ور کرده اند و لذا حداکثر خدمت به این عزیزان، وظیفه 

مسلم و حتمی ماست.
در ادامه این جلس��ه که به ریاست حجت الاسلام حسن روحانی برگزار شد، 
اعضای دولت به بحث و بررسی پیرامون تعدادی از پیشنهادهای دستگاه های 

اجرایی پرداخته و آنها را به تصویب رساندند.
دولت با هدف ساماندهی وضعیت بازار سرمایه و با توجه به کشش تقاضای 
بالا در بازار س��رمایه به منظور استفاده از فرصت های تامین مالی از این بازار، 
با افزایش سهم شناور آزاد شرکت های وابسته به دستگاه های اجرایی در بازار 

سرمایه موافقت کرد.
به موجب این تصمیم، کلیه دستگاه های اجرایی مکلفند همکاری لازم را با 
وزارت امور اقتصادی و دارایی در افزایش س��هم شناور آزاد )حداقل به میزان 
2۵ درصد( ش��رکت های تابعه اعم از ش��رکت های دولتی و شرکت های تابعه 
نهاده��ای عمومی و س��ازمان ها و صندوق های بازنشس��تگی، مطابق مقررات 

بورسی در بازار سرمایه به عمل آورند.
همچنین س��ازمان برنامه و بودجه کش��ور مکلف اس��ت ماهانه ۵ درصد از 
تخصیص بودجه دس��تگاه هایی را که متناس��ب با گزارش س��ازمان بورس و 
اوراق بهادار نس��بت به افزایش س��هام شناور آزاد ش��رکت های مربوط اقدام 

نمی کنند، کاهش دهد.
هیات وزیران در زمینه تقویت و مدیریت عرضه س��هام ش��رکت ها در بازار 
س��رمایه و تامین مالی بیش از پیش شرکت های بورس��ی در بازار سرمایه از 
طریق افزایش س��رمایه با اس��تفاده از س��رمایه های خرد تزریق شده به آن، 
لایحه افزایش س��رمایه ش��رکت های بورسی را با قید 2 فوریت مصوب کرد تا 

در مجلس شورای اسلامی به تصویب نهایی برسد.

اخبار

شناسایی حدود ۱۵۰۰ میلیارد تومان سود نقدی برای فولاد مبارکه 
 گروه معدن: 

در جری��ان برگ��زاری مجمع عمومی عادی س��الانه 
شرکت س��رمایه گذاری توسعه معادن و فلزات بیش از 
هزار میلیارد تومان س��ود نق��دی و در مجمع عمومی 
عادی سالانه شرکت معدنی و صنعتی گل گهر نیز بیش 
از 44۰میلیارد تومان س��ود سرمایه گذاری برای فولاد 

مبارکه شناسایی شد.
به گزارش مع��دن نیوز، مرتضی ش��بانی، مدیر امور 
مجامع ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان گفت: در مجمع 
عمومی عادی سالانۀ ش��رکت گل گهر سیرجان که در 
محل همایش های س��الن وزارت کش��ور برگزار ش��د، 
ضمن تقس��یم ۹۰تومان س��ود به ازای هر سهم، مبلغ 
44۰ میلیارد تومان سود سرمایه گذاری نیز برای فولاد 

مبارکه شناسایی شد.
وی گف��ت: در ای��ن مجمع پ��س از انتخ��اب هیات 
رئیس��ه، در ابتدا ملارحمان مدیرعامل شرکت، گزارش 
عملکرد ش��رکت از رش��د 3درصدی تولید کنس��انتره 
)1۵میلیون تن( در س��ال۹8 و رش��د 4درصدی تولید 
گندله )12میلیون تن( را ارائه کرد و همچنین از کسب 
رتبۀ اول در تولید کنس��انتره و گندله از سوی شرکت 

معدنی گل گهر خبرداد.
ش��بانی با اش��اره به جای��گاه ویژه این ش��رکت در 
تولی��د محص��ولات معدن��ی در کش��ور گف��ت: ای��ن 
ش��رکت در س��ال۹8 مبلغ 8هزار میلی��ارد تومان در 
طرح ه��ای توس��عه ش��رکت س��رمایه گذاری ک��رده و 
 انتظ��ار می رود این مبلغ در س��ال۹۹ تا 2برابر افزایش 

یابد.
مدیر ام��ور مجامع ش��رکت فولاد مبارک��ه با تاکید 
بر اینکه فولاد مبارکه با داش��تن 1۰درصد س��هام این 
شرکت یکی از کرسی های هیات مدیره آن را در اختیار 
دارد، گفت: از مبلغ 134تومان س��ود خالص هر سهم 
این ش��رکت، مبلغ ۹۰تومان سود نقدی تقسیم و مقرر 

شد پرداخت سود نقدی به سهامداران حقیقی در اسرع 
وقت و کمت��ر از یک ماه آینده پرداخت ش��ود. گفتنی 
است این مجمع در پایان با انتخاب موسسه حسابرسی 
بهراد مش��ار به عنوان حسابرس اصلی و روزنامه دنیای 
اقتصاد به عنوان روزنامه کثیرالانتشار به کار خود پایان 

داد.
مجمع عمومی عادی س��الانه شرکت سرمایه گذاری 
توس��عه معادن و فل��زات نیز روز پنجش��نبه 1۹تیرماه 
ب��ا حضور بیش از 7۵درصد از س��هامداران در س��الن 
ت��لاش تهران برگزار ش��د. در این مجمع که ریاس��ت 
آن را رضا یزدخواس��تی از طرف شرکت فولاد مبارکه 

بر عهده داش��ت، پس از ارائۀ گزارش مبسوط از فعالیت 
هیات مدیره از س��وی الستی، مدیرعامل این شرکت، و 
 قرائت گزارش حسابرس، صورت های مالی آن به تصویب 

رسید.
بنابر تصمیم��ات این مجمع، از 711ریال س��ود هر 
سهم مبلغ ۶۰۰ریال سود نقدی بین سهامداران توزیع 
ش��د که با توجه به مالکیت 41درصدی شرکت فولاد 
مبارکه در این شرکت، بیش از هزار میلیارد تومان سود 
نقدی در حساب های ش��رکت فولاد مبارکه شناسایی 
ش��د. گفتنی اس��ت در س��ال۹8 از محل س��ود نقدی 
ش��رکت های سرمایه پذیر بیش از 2هزار و ۵۰۰میلیارد 

تومان س��ود نقدی شناس��ایی ش��ده اس��ت که حدود 
12۰ریال به ایپیاس ش��رکت اضافه می کند. همچنین 
قابل ذکر اس��ت درآمد شرکت س��رمایه گذاری توسعه 
معادن و فلزات از بابت سرمایه گذاری در سایر شرکت ها 
از 2هزار و ۵3میلیارد توم��ان به 2هزار و 71۰میلیارد 
افزای��ش یاف��ت.  همچنی��ن با توج��ه به رش��د بازده 
شرکت های زیرمجموعه شرکت توسعه معادن و فلزات، 
س��هام این ش��رکت از سال گذش��ته تا تاریخ برگزاری 
مجمع حدود 47۶درصد رش��د قیمت داش��ته که این 
 موضوع خبر بسیار خوبی برای سهامداران این شرکت 

است.

اوراق تسهیلات مسکن در تله سفته بازان

صدور 4 میلیون کد جدید بورسی در سال ٩٩

تامین مالی هزار میلیارد تومانی از طریق انتشار اوراق اختیار فروش تبعیچرخش چرخ تولید با بازار سرمایه

در حال��ی ک��ه مدیرعام��ل فرابورس از ت��لاش برای 
کاهش دامنه نوسان اوراق تسهیلات مسکن برای دور 
ش��دن این ابزار نوین بازار س��رمایه از سوداگری خبر 
داده بود اما همچنان س��فته بازان قیمت آن را تعیین 

می کنند.
ب��ه گزارش مهر، در حالی که ق��رار بود قیمت اوراق 
گواهی حق تقدم تس��هیلات مسکن که به دلیل ورود 
برخی س��وداگران و س��فته بازان به این ب��ازار افزایش 
یافت��ه بود با تمهیداتی که فرابورس ایران می اندیش��د 
قیمت این اوراق کنترل شده و به نرخ قابل خرید برای 
متقاضیان دریافت تسهیلات مسکن کاهش یابد اما این 
اتف��اق رخ ن��داد و قیمت این ابزار نوین بازار س��رمایه 

همزمان با تغییرات شاخص کل بورس نوسان دارد.
این در حالی اس��ت که ابت��دای تیرماه امیر هامونی، 
مدیرعام��ل فراب��ورس ایران اع��لام کرده ب��ود اوراق 
تس��هیلات مس��کن صرفا ابزاری برای کمک به تامین 
مالی متقاضیان خرید مس��کن اس��ت ولی ورود سفته 
بازان به این بازار باعث ایجاد نوس��اناتی در قیمت این 

اوراق شده است. با این حال بازار این اوراق مورد رصد 
فرابورس است.

وی افزود: فرابورس ایران با هدف کنترل هیجانات و 
ایجاد تعادل قیمت پایانی در نمادهای معاملاتی اوراق 
تسهیلات مسکن 2موضوع را در دست اقدام دارد. یکی 
کاهش دامنه مجاز نوس��ان قیمت و دیگری استفاده از 

حجم مبنا در این نمادها است.
با وجود گذشت 2هفته از پیشنهاد این مقام مسئول 
بازار س��رمایه اما این اتفاق رخ نداده و همچنان دامنه 
نوس��ان مجاز برای تغییرات قیمت نمادهای معاملات 

اوراق تس��هیلات مس��کن ۵ درصد در نظر گرفته شده 
اس��ت. از همین رو است که همزمان با افزایش شاخص 
کل بورس، قیمت اوراق تس��هیلات مس��کن نیز رشد 
داشت و در تعدادی از نمادها بیش از 4 درصد افزایش 

قیمت رقم خورده است.
درحال حاضر میانگین قیمت نمادهای معاملات تسه 
در بازه 77 تا 8۰ هزار تومان در معاملات رقم خورد به 
گونه ای که گران ترین اوراق معاملات، اوراق تسهیلات 
مسکن صادره در مهر ۹8 )تسه ۹8۰7(، فروردین ۹۹ 
)۹۹۰1( و خرداد ۹۹ )۰3( تا 8۰۰ هزار تومان به ثبت 
رس��ید و در تعدادی از نماده��ای دیگر نیز پایین ترین 
قیم��ت 72 تا 74 هزار تومان درج ش��ده اس��ت اما در 
سایر نمادها قیمت خرید و فروش بین 77 تا 7۹ هزار 

تومان کشف شد.
بیش��ترین تعداد اوراق به فروش رسیده از معاملات 
به 2نماد تس��ه ۹۹۰3 و تسه ۹۹۰2 )اوراق تسهیلات 
مسکن صادرشده در اردیبهشت خرداد امسال( با بیش 
از 2۵ه��زار برگه در هر یک از نمادها تعلق داش��ت و 

همچنین در سایر نمادها نیز تعداد برگه های به فروش 
رسیده نش��ان دهنده افزایش استقبال خریداران از این 

برگه ها است.
این در حالی اس��ت که در ماه های گذشته که اوراق 
تس��هیلات مسکن وارد فرآیند س��فته بازی نشده بود 
متقاضیان واقعی دریافت تس��هیلات مس��کن اقدام به 
خری��د این اوراق می کردند ک��ه عمدتا تعداد نمادهای 
فروخته شده در هر جلسه معاملاتی زیر هزار برگه بود.
ب��ا این حس��اب، در صورت��ی که متقاضی��ان واقعی 
دریافت تس��هیلات مس��کن، قصد خرید این اوراق را 
داش��ته باش��ند، با احتس��اب میانگین قیمت 77 هزار 
توم��ان برای ه��ر برگه و نی��ز در نظر گرفتن س��قف 
این تس��هیلات در تهران )24۰ میلی��ون تومان برای 
زوجین( متقاضی باید 48۰ برگه حق تقدم تسهیلات 
مس��کن که با هر برگه، ۵۰۰ هزار تومان از سوی بانک 
عامل بخش مسکن تس��هیلات خرید مسکن پرداخت 
می شود، تهیه کند که قیمت نهایی این تسهیلات برای 
وی، 3۶ میلیون و ۹۶۰ هزار تومان رقم خواهد خورد.

مدیرعامل ش��رکت س��پرده گذاری مرکزی با اشاره 
ب��ه اس��تقبال روزاف��زون از ب��ورس، گفت: در س��ال 
 جدی��د نزدی��ک به 4میلی��ون کد جدید صادر ش��ده 

است.
ب��ه گزار ایرنا، حس��ین فهیمی گف��ت: وضعیتی که 
بورس در س��ال ۹8 و به خصوص ابتدای بهمن س��ال 
۹8 پیدا کرد باعث ش��د که اوضاع ب��ه گونه ای پیش 
برود که وضعیت بازار غیرقابل پیش بینی ش��ود، اما با 
تکیه بر اس��تراتژی و برنامه های اتخاذ شده توانستیم 
با اس��تفاده از سیستم داخلی و ش��بکه پیمانکاری به 
س��مت و سویی پیش��رویم که از عهده همه مشکلات 

برآییم.
فهیمی با بیان اینکه در سال جدید با صدور نزدیک 
ب��ه 4میلیون کد جدید همراه بودی��م تاکید کرد: این 
عدد در مقایس��ه با سال های گذش��ته به افزایش قابل 

توجهی دست پیدا کرده است.
مدیرعامل شرکت س��پرده گذاری مرکزی گفت: در 

سال ۹7 حدود 1۰۰ هزار کد جدید صادر شد که این 
عدد در س��ال ۹8 به ۶۰۰ هزار کد افزایش یافت، این 
در حالی است که به طور میانگین در سال ۹۹ روزانه 

1۰۰ هزار کد جدید صادر می شود.
وی اظه��ار ک��رد: از دیگر اقداماتی که انجام ش��ده 
توقی��ف دارایی برای افراد فوت ش��ده ب��ود که باید به 
وراث انتقال پی��دا می کرد که فعالیت در این زمینه با 
افزایش 1۰ برابری نس��بت به سال های گذشته همراه 

بوده است. 
فهیمی با بیان اینکه عملیات تس��ویه این ش��رکت 
در س��ال ۹8، 2.۵ برابر بودجه سالانه کل کشور بوده 
است، گفت: سال ۹8 حدود هزار میلیارد تومان تسویه 
معاملات انجام شده که امسال این عدد به بیش از دو 

برابر عدد سال ۹8 خواهد رسید.
وی همچنین با اش��اره به آزادس��ازی سهام عدالت 
ک��ه در روز نه��م اردیبهش��ت ماه امس��ال با دس��تور 
رهبر معظم انقلاب انجام ش��د، اظهار کرد: آزادسازی 

س��هام عدال��ت از جمل��ه بزرگ تری��ن طرح  هایی بود 
 که از ابتدای تاس��یس بازار س��رمایه ب��ه اجرا در آمده 

است. 
مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی خاطرنشان 
کرد: با اقداماتی که در ش��رکت سپرده گذاری مرکزی 
ب��ه مرحله اجرا رس��یده، از مراجعه حض��وری حدود 
۵۰ میلیون نف��ر از افراد به دفاتر پیش��خوان دولت و 

کارگزاری ها جلوگیری کرده است.
رئیس ش��رکت س��پرده گذاری مرکزی اوراق بهادار 

تع��داد اف��رادی را که ب��رای فروش س��هام عدالت به 
بانک ها و کارگزاری ه��ا مراجعه کردند، یک میلیون و 
8۰۰ هزار نفر اعلام کرد و گفت: براساس آمار موجود 
از این تعداد، س��فارش فروش ی��ک میلیون و 7۶هزار 

نفر اجرا شده است.
وی گفت: 2هزار و 737 میلیارد تومان سهام عدالت 
به فروش رسیده است که از این میزان تاکنون 2هزار 
و 731 میلیارد تومان به حس��اب مشمولان این سهام 

واریز شده است.
 ETF فهیم��ی در ادامه به راه ان��دازی صندوق های
اش��اره کرد و گفت: راه ان��دازی صندوق های ETF را 
می ت��وان آغاز همکاری بازار س��رمایه ب��ا نظام بانکی 
تلق��ی ک��رد، در ای��ن میان ش��رکت س��پرده گذاری 
مرک��زی به عن��وان واس��طه بانک ه��ا و کارگزاری ها 
به ش��مار می رود ک��ه تا قب��ل از آن بانک ها به لحاظ 
 ارتب��اط سیس��تمی ق��ادر ب��ه هم��کاری ب��ا یکدیگر 

نبودند.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: به منظور 
جهش تولید، رونق کس��ب وکار و ایجاد اشتغال 
بای��د اولا موان��ع تولید، انحص��ارات و رانت های 
ص��دور مجوز را به نحو کارشناس��ی حذف کرد 
و در گام دوم، که بس��یار مهم اس��ت، از طریق 
بازار س��رمایه و بازار پول، به ویژه با نظارت دقیق 
ب��ر عملکرد بورس، تامین مال��ی تولید و اجرای 
پروژه های توس��عه ای بزرگ را در دستورکار قرار 

داد.
به گزارش س��نا، محمدباقر قالیباف، در دیدار 
ویدی��و کنفرانس��ی نمایندگان مجل��س با مقام 
معظم رهبری، گزارشی از رویکردها، برنامه ها و 
اقدامات مجلس ارائ��ه کرد و ضمن بیان مطلب 
فوق گفت: متاس��فانه با وجود نقدینگی بیکران 
در کش��ور، حوزه تولید داخل کشور، در قحطی 
تامین مالی بس��ر می برد و این در حالی اس��ت 
که ظرفیت های بی شماری همچون صدها پروژه 

نیمه تمام، طرح های نفتی، پالایشی، پتروشیمی، 
فل��زی و معدنی را می ت��وان در بورس از طریق 
پذیره نویس��ی و عرضه اولیه و همچنین افزایش 
سرمایه از محل آورده نقدی، عدم توزیع سود و 
صرف سهام، فعال کرد، و چرخ های تولید کشور 

را به حرکت درآورد.
وی ادامه داد: همچنان که در بخش مس��کن 
نی��ز که الان ب��ا کمبود عرضه روبه رو هس��تیم، 
باید هرچه س��ریع تر، از طری��ق واگذاری زمین 
از دارایی ه��ای دول��ت و تامی��ن مالی مناس��ب 
این بخ��ش با بهره گیری از س��رمایه های بخش 
خصوص��ی از طری��ق بازار س��رمایه و بانک ها، و 
تحول در فناوری و فرآیندهای س��اخت، تلاش 
ج��دی و جدیدی را آغاز ک��رد. همچنین توجه 
ویژه به اقتصاد دیجیتال و کس��ب وکارهای نو و 
دانش بنیان و پیگیری آن در قالب یک س��اختار 

ویژه جزو اولویت های مجلس خواهد بود.

مدی��ر ابزارهای نوین مالی بورس اوراق بهادار تهران اعلام 
کرد: پیرو اطلاعیه منتش��ر ش��ده در رابطه ب��ا عرضه اوراق 
اختیار فروش تبعی از س��وی ش��رکت صنایع پتروش��یمی 
خلیج فارس روی س��هام شرکت پتروشیمی پارس در بورس 
اوراق بهادار تهران، با اس��تقبال سرمایه گذاران تمامی اوراق 
قابل عرضه در یک روز معاملاتی به فروش رس��یده و تامین 
مالی هزار میلیارد تومانی هلدینگ خلیج فارس از این طریق 

به انجام رسید.
به گزارش روابط عموم��ی و امور بین الملل بورس تهران، 
نگار نظری گفت: پیرو اطلاعیه منتشر شده در رابطه با عرضه 
اوراق اختیار فروش تبعی از سوی شرکت صنایع پتروشیمی 
خلیج فارس بر روی س��هام ش��رکت پتروش��یمی پارس در 
بورس اوراق بهادار تهران، با استقبال سرمایه گذاران تمامی 
اوراق قابل عرضه در یک روز معاملاتی به فروش رس��یده و 
تامین مالی هزار میلیارد تومانی هلدینگ خلیج فارس از این 

طریق به انجام رسید.
وی ب��ا اش��اره ب��ه اص��لاح مق��ررات مرب��وط ب��ه نصاب 

س��رمایه گذاری صندوق های سرمایه گذاری در اوراق اختیار 
فروش تبعی افزود: با پیگیری های انجام شده سازمان بورس 
موافق��ت خود را با اصلاح نصاب س��رمایه گذاری صندوق ها 
اع��لام ک��رده و مطابق ب��ا ابلاغی��ه ش��ماره 12۰2۰1۶2 
س��رمایه گذاری  صندوق ه��ای   ،13۹۹/۰4/۰8 م��ورخ 
می توانن��د حداکث��ر به می��زان 1۵درص��د از حجم هر یک 
 از اوراق اختی��ار ف��روش تبع��ی منتشرش��ده را خریداری 

کنند.
نظ��ری خاطرنش��ان ک��رد: همچنی��ن س��رمایه گذاری 
صندوق های س��رمایه گذاری، در س��هامی که مبنای انتشار 
اوراق اختی��ار فروش تبعی با هدف تامین مالی هس��تند، از 
نصاب س��رمایه گذاری صندوقها در سهام خارج و در ردیف 
نصاب س��رمایه گذاری در اوراق بهادار با درآمد ثابت، گواهی 
س��پرده بانکی و س��پرده بانکی قرار گرفته اس��ت. از این  رو 
انتشار اوراق اختیار فروش تبعی می تواند به عنوان مسیری 
کوت��اه و کم هزینه جهت تامین مال��ی پروژه ها و برنامه های 

توسعه ای، مدنظر شرکت های مختلف قرار گیرد.
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